
Dyrekcja, nauczyciele i uczniowie bielszowickiej „siedemnastki” mają powody do zadowolenia. Społeczność Szkoły Pod-
stawowej nr 17 im. prof. Jana Karskiego nowy rok szkolny rozpocznie w nowym budynku. Wszystkie niezbędne prace 
kosztowały kilkadziesiąt milionów złotych. – Przeprowadzka zakończyła się na początku miesiąca. Od 
8 lipca pracujemy już w nowej siedzibie. W tej chwili urządzamy się w nowym miejscu – mówi Agata Ociepka, dyrektor 
Szkoły Podstawowej nr 17 im. prof. Jana Karskiego. Więcej na str. 5
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Nowy rok szkolny 
na nowym

Mandat, który 
działa tylko raz

Rudzcy strażnicy miejscy jak co roku 
w okresie wakacyjnym prowadzą ak-
cję „Bezpieczne wakacje – Mandat 
zaufania”. Ma ona na celu poprawę 
bezpieczeństwa poprzez zapobieżenie 
kąpielom w nielegalnych zbiornikach 
wodnych. Strażnicy rozdają „manda-

ty”, które mają przestrzec przed czy-
hającymi niebezpieczeństwami, jeżeli 
chodzi o korzystanie z dzikich akwe-
nów oraz zachęcić do odwiedzenia 
bezpiecznego miejsca, jakim jest ką-
pielisko w Nowym Bytomiu.

 Więcej na str. 4
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Edukacyjny sukces 
młodego rudzianina

Paweł Szołtysik to 17-letni rudzianin, 
który spędzi najbliższy rok szkolny 
w amerykańskim liceum. Został bowiem 
zwycięzcą pres� żowego stypendium 
w ramach programu Future Leaders 

Exchange (FLEX), skierowanego do mło-
dzieży z całej Polski. Paweł jest jednym 
z 38 uczniów, który spędzi rok w USA, 
wybranym spośród około 3500 aplikują-
cych. Więcej na str. 9



„Potrafię bronić spraw, 
w które wierzę”

Marek Wesoły (Prawo i Sprawiedliwości) to drugi z posłów, który pochodzi z Rudy Śląskiej. 
To dla niego druga kadencja w sejmowych ławach, ponadto w 2023 roku był sekretarzem 
stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych. Z kolei zanim trafił do Parlamentu przez lata 
sprawował funkcję rudzkiego radnego. Z posłem Markiem Wesołym o pracy w samorządzie 
oraz na szczeblu krajowym rozmawia Wioletta Tkocz.
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OGŁOSZENIE

– Zasiadał Pan przez dwie i pół kadencji 
w Radzie Miasta Ruda Śląska. Jak ocenia 
Pan swój czas w rudzkim samorządzie?

– To był czas, kiedy uczyłem się samorzą-
du. W pierwszej kadencji zostałem rzucony 
na głęboką wodę, ponieważ od razu wybra-
no mnie na przewodniczącego Komisji Bu-
dżetu. Musiałem szybko zrozumieć, jak 
działa budżet miasta, jak go analizować 
oraz jak być dobrym przewodniczącym tej 
komisji. Zabrałem się za to z młodzieńczym 
entuzjazmem. Razem z radnymi przepraco-
wywaliśmy ten budżet z panią skarbnik Ewą 
Guziel, ale też z prezydentami. Było wiele 
twórczych dyskusji, bo bardzo mi zależało, 
aby ten budżet był jak najlepszy dla miesz-
kańców. To był dla mnie dobry czas i tę ko-
misję zawsze wspominam z zadowoleniem. 
Jeśli natomiast chodzi o bycie radnym, to 
było to takie ogólne uczenie się – patrzenia 
na miasto, gospodarności i myślenia o roz-
woju miasta. Próbowałem być nie tylko rad-
nym dzielnicowym, ale też szerzej myśleć 
o mieście, szukać rozwiązań i pomysłów na 
przyszłość. Rada Miasta nauczyła mnie tro-
ski o miasto i mieszkańców. Ta troska spo-
wodowała, że dzisiaj jestem posłem, bo 
przecież głosami mieszkańców Rudy Ślą-
skiej zostałem wybrany.

– Czy łatwo było Panu te lata temu zo-
stawić miasto i rozpocząć pracę w Sejmie?

– Z jednej strony to była euforia. Zosta-
łem posłem, startując z siódmego miejsca, 
a uzyskałem czwarty wynik. Cieszyłem się, 
bo to duży – zaszczyt zostać posłem. Z dru-
giej strony pozostał sentyment do Rady 
Miasta, w której byłem już trzecią kadencję. 
Zawsze też chciałem być prezydentem. 
Wszystko, co robiłem w Radzie, było po to, 
aby przygotować się do roli prezydenta, aby 
kształtować swoją wizję i pomysły na mia-
sto. Żal mi się tego zrobiło, bo wiedziałem, 
że przeniesienie działalności na poziom 
państwowy spowoduje, że będę musiał 
więcej czasu poświęcić sprawom kraju, 
a nie miasta.

– Jakby Pan podsumował swoją pierwszą 
poselską kadencję?

– Na pewno z dużą pokorą do tego pod-
szedłem. Wiedziałem, że muszę się trochę 
poduczyć, zobaczyć, jak to wszystko działa, 
w jaki sposób mogę być pomocny Śląskowi. 
Wydaje mi się, że byłem dość odważnym po-
słem. Potrafiłem bronić tych spraw, w które 
wierzę. Potrafiłem też walczyć o swoje wizje. 
We własnym ugrupowaniu również potrafi-
łem wyrażać swoje zdanie, co w perspekty-
wie zaowocowało tym, że już w pierwszej 
kadencji powołano mnie na ministra. Zawsze 
byłem aktywny w takich tematach jak Śląsk, 
górnictwo czy hutnictwo. To zostało doce-
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OBWIESZCZENIE
Prezydenta Miasta Ruda Śląska 

o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska 

w rejonie ul. ks. Ludwika Tunkla i ulicy Bałtyckiej

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zago-
spodarowaniu przestrzennym (tekst jednolity Dz. U. z 2023 r. poz. 977, z późniejszymi 
zmianami) zawiadamiam o podjęciu uchwały nr PR.0007.150.2024 Rady Miasta Ruda 
Śląska z dnia 20.06.2024 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego pla-
nu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska w rejonie ul. ks. Ludwika 
Tunkla i ulicy Bałtyckiej

Obszar objęty przystąpieniem obejmuje jednostki urbanistyczne o symbolach: 6P, 
7P, 162U, 19PU, 7ZN, 19Z, 2W, 17ZD, 5KZ1/4 stanowiące obszar składający się z dzia-
łek ewidencyjnych o ozn. geod.: 740/410, 383, 178, 727/54, 735/54, 416, 734/54, 231, 
229, 651/239, 180, 381, 386, 85, 792/54, 217, 801/54, 732/54, 788/54, 576/380, 242, 
671/266, 442/82, 415, 414, 412, 730/54, 789/54, 579/54, 650/239, 267, 669/269, 
674/265, 181, 384, 84, 385, 800/54, 218, 791/54, 387, 802/54, 726/54, 600/227, 
666/268, 675/265, 182, 577/380, 724/54, 216, 736/54, 418, 602/227, 670/266, 790/54, 
455/80, 212, 413, 731/54, 454/80, 859/54, 860/54, 725/54, 733/54, 230, 417, 676/265, 
738/411, 183, 441/82, 215, 567/54, 601/227, 649/239, 228  o łącznej powierzchni ok. 
63,07 h.

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miej-
scowego – w formie papierowej (na adres: Prezydent Miasta Ruda Śląska,  pl. 
Jana Pawła II 6, 41-709 Ruda Śląska) lub elektronicznej, w tym za pomocą środ-
ków komunikacji elektronicznej (ePUAP: /umrudasl/pisma, e-mail: urzad@
ruda-sl.pl, adres skrzynki do doręczeń elektronicznych: AE: PL-20564-81389- 
IVCGH-19), w terminie do dnia 16 sierpnia 2024 r.  

Wnioski należy składać w formie określonej Rozporządzeniem Ministra Rozwoju 
i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r., w sprawie wzoru formularza pisma dotyczą-
cego aktu planowania przestrzennego. Wzór formularza dostępny jest bezpośrednio 
w budynku Urzędu Miasta Ruda Śląska lub na stronie Biuletynu Informacji Publicznej 
Miasta Ruda Śląska w zakładce „Jak załatwić sprawę? (wnioski do pobrania)”, w podka-
talogu „AU - Sprawy budowlane, zagospodarowanie przestrzenne”: https://rudaslaska.
bip.info.pl/plik.php?id=838357&wer=1. 

Informuję jednocześnie, że zgodnie z art. 46 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 3 października 
2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa 
w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (tekst jednolity Dz. 
U. z 2023 r. poz. 1094 z późniejszymi zmianami) dla projektu ww. miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska będzie przeprowadzona stra-
tegiczna ocena oddziaływania na środowisko, na zasadach określonych w art. 39 i 54 
przywołanej ustawy.

Informacja dotycząca przetwarzania danych osobowych w związku z realizacją zadań 
z zakresu tworzenia aktów planowania przestrzennego.

Dane osobowe zebrane w trakcie procedur tworzenia lub zmiany aktów planistycz-• 
nych przetwarzane będą zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. a i c RODO w celu przyjmowania 
i rozpatrywania wniosków oraz uwag składanych w trakcie procedur uchwalania lub 
zmiany planu ogólnego lub miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego 
a także udziału w konsultacjach społecznych z nimi związanych. 

Zadania, o których mowa, wynikają z art. 1 ust. 3, art. 8a, art. 8b, art. 17, art. 19 
oraz art. 20 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu prze-
strzennym.

Administratorem danych osobowych jest Prezydent Miasta Ruda Śląska z siedzibą • 
władz w Urzędzie Miasta Ruda Śląska – plac Jana Pawła II 6, 41-709 Ruda Śląska. 

Administrator powołał Inspektora Ochrony Danych, do które-
go można zwracać się pod wyżej wymieniony adres pocztowy, ma-
ilowo: iod@ruda-sl.pl albo za pośrednictwem platformy ePUAP: /
umrudasl/pisma, lub poprzez skrzynkę do doręczeń elektronicznych: AE: PL-20564-81389- 
IVCGH-19

Odbiorcami danych osobowych pozyskanych w trakcie procedur planistycznych, wy-• 
łącznie w celu realizacji zadań jw. i na podstawie umowy powierzenia, mogą być: 

– projektanci aktów planistycznych,
– dostawcy usług informatycznych,
a także, w celu realizacji zadań wynikających z przepisów prawa:
– archiwum państwowe,
– podmioty świadczące usługi doręczania pism, w przypadku wymiany koresponden-

cji.

Dane przechowywane będą w okresie niezbędnym do spełnienia celu, dla które-• 
go zostały zebrane, a następnie, zgodnie z obowiązkiem archiwizacji dokumentacji 
– wieczyście, chyba że przepisy prawa będą stanowić inaczej.

Na zasadach określonych przepisami RODO osobom, których dane dotyczą, przy-• 
sługuje prawo żądania od Administratora dostępu do treści swoich danych, ich 
sprostowania, usunięcia, ograniczenia przetwarzania i przenoszenia oraz wniesienia 
sprzeciwu wobec ich przetwarzania. W przypadku uznania, że przetwarzanie naru-
sza przepisy o ochronie danych osobowych, przysługuje prawo wniesienia skargi do 
organu nadzorczego – Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych.

Udostępnienie swojego głosu lub/i wizerunku w trakcie konsultacji społecznych jest • 
dobrowolne i tożsame z wyrażeniem zgody na przetwarzanie tych danych.

Nie podanie danych osobowych wymaganych ustawowo (imienia, nazwiska i adresu • 
zamieszkania) spowoduje pozostawienie wniosku lub uwagi bez rozpatrzenia.

nione i powierzono mi nadzór 
nad tymi branżami. Z perspek-
tywy czasu widzę, że miałem za 
mało czasu, aby wprowadzić 
w nich zmiany.

– Jak odnalazł się Pan w roli 
sekretarza stanu w Minister-
stwie Aktywów Państwo-
wych?

– Przez dwadzieścia parę lat 
prowadziłem własny biznes, 
przez sześć lat byłem preze-
sem dużej spółki, gdzie od ra-
na do wieczora trzeba było 
podejmować decyzje, zarzą-
dzać dużym biznesem, prowa-
dzić negocjacje. Byłem przy-
zwyczajony do innego działania niż „tylko” 
bycie posłem. Kiedy zostałem ministrem, to 
było coś, co mi bardzo pasowało. Dostałem 
pole do działania, gdzie mogłem być aktyw-
ny, podejmować decyzje, kreować pewną 
rzeczywistość, wychodzić z inicjatywami, 
realnie wspierać kwestie Śląska, górnictwa 
i hutnictwa. W czasie tych dziesięciu mie-
sięcy starałem się być bardzo aktywnym 
ministrem. To był mocno przepracowany 
rok, który dał mi zadowolenie i satysfakcję.

– No właśnie. Jak Pan widzi swoją rolę 
w tej kadencji, będąc w opozycji?

– Ja jestem całkowitym wrogiem i prze-
ciwnikiem polityki dzielenia państwa na 
wrogie sobie, odrębne obozy. Uważam, że 
taka polityka szkodzi krajowi. Zawsze może-
my się spierać na pomysły, wizje Polski, roz-
wiązania gospodarcze, ale podział Polaków, 
wojna polsko-polska jest zupełnie niepo-
trzebna. Jestem pewien, że nawet poseł 
opozycji powinien i może być skuteczny. Ja 
staram się żyć z wszystkimi dobrze, mam 
kolegów w opcji rządzącej, staram się po-
magać, doradzać, podpowiadać rozwiąza-
nia, bo tak naprawdę chodzi o dobro Polski. 
Opozycja też ma swoją rolę do odegrania, 
pilnuje władzy, patrzy władzy na ręce. 
W opozycji też jest wiele do zrobienia i moż-
na być skutecznym. Dobra, konstruktywna 
opozycja jest pewnym skarbem. Nasuwa mi 
się anegdota o św. Janie Pawle II. Kiedy zo-
stał papieżem, na swojego doradcę w kwe-
stiach teologicznych powołał kardynała 
Ratzingera – swojego oponenta. Ratzinger 
zapytał, dlaczego go powołuje. Św. Jan Pa-
weł II odpowiedział: „gdybym się zapędził, 
to Ty będziesz mnie pilnował”. To jest istota 
opozycji.

– Ponad dwadzieścia lat w samorządzie 
i polityce. Co jest Pana największym sukce-
sem?

– W kontekście Rudy Śląskiej sukcesem 
jest to, że mogłem pomóc swojemu miastu 

pozyskać środki finansowe. Mogłem polob-
bować i ,,pochodzić” za tym, aby mogła po-
wstać w naszym mieście nowa strażnica. 
Trzeba było załatwić działkę i środki w wyso-
kości 40 mln zł z rezerwy budżetowej pań-
stwa i odpowiednio to uargumentować, aby 
premier na takie dofinansowanie się zgo-
dził. To na pewno jest sukces. Udało mi się 
również namówić ministra infrastruktury, 
aby przekazał prawie 320 mln zł na trasę 
N-S. Musiałem go przekonać, że bez pomo-
cy państwa nie uda się dokończyć tej drogi, 
która będzie służyła nie tylko miastu, ale też 
aglomeracji. Takim moim prywatnym sukce-
sem jest to, że zwykły „synek z osiedla” naj-
pierw mógł zostać radnym, potem posłem, 
a nawet ministrem. Niech to będzie moty-
wacją dla młodzieży, że mieszkając w Rudzie 
Śląskiej, można sięgnąć wyżej i być poży-
tecznym dla własnego miasta, a nawet być 
jego ambasadorem. To jest sukces mojego 
bycia przez dwadzieścia lat w polityce i sa-
morządzie. Mamy przecież wielu wspania-
łych ambasadorów z Rudy Śląskiej, nie tylko 
polityków, ale aktorów, muzyków, sportow-
ców, czy ludzi świata nauki i biznesu.

– W tej wielości obowiązków udaje się 
Panu pobyć z rodziną?

– Czas dla rodziny zawsze staram się zna-
leźć. Wyjątkiem był czas, kiedy byłem mini-
strem. Siedem dni w tygodniu przez dwa-
dzieścia cztery godziny na dobę jest się mi-
nistrem i rzeczywiście to był okres bardzo 
trudny. Sam wybrałem, więc nie narzekam. 
Teraz jako poseł staram się znaleźć dni prze-
znaczone wyłącznie dla rodziny. Jest taka 
stara zasada. Nigdy nie będziesz dobrym 
pracownikiem, nie będziesz wykonywał do-
brze swoich zadań, jeśli nie będziesz wypo-
częty i zrelaksowany, a to daje czas wolny, 
spędzony z rodziną i o to trzeba dbać, bo 
wtedy są efekty w pracy.

– Dziękuję za rozmowę.
Wioletta Tkocz



tem może przyjedzie, zobaczy, co u nas 
się dzieje. Chciałbym również, by każ-
da dzielnica miała coś, co ją wyróżnia. 
Do tej pory najbardziej rozpoznawal-
nym punktem wśród młodzieży 
w dzielnicy Ruda jest McDonald’s. 
A przecież w Rudzie jest i muzeum 
miejskie, i piekarok, i Szyb Franciszek, 
i Park Kozioła. Warto uszano-
wać to, że każda dzielnica 
jest takim małym 
światem. I każda 
ma coś do pokaza-
nia, bo każda jest 
piękna. W czasie 
wakacji, wszystko cze-
go młodzi ludzie potrzebują, to wy-
począć, trochę się rozerwać, zrelak-
sować. Sądzę, że my, jako Ruda Ślą-
ska, jesteśmy w stanie to zapewnić, 
chociaż trochę w inny sposób. Nie 
mamy jeziora, nad którym można 
spędzić czas, czy klubów, jak w Kato-
wicach. Ale pustynią też nie jesteśmy. 
Chciałbym, żebyśmy mogli spotkać 
się wieczorem na przykład podczas 
stand-upu, czy na małym koncercie, 
spędzić czas w gronie przyjaciół, a po 
powrocie do domu stwierdzić, że by-
ło po prostu fajnie.

– W pracach których komisji naszej 
Rady Miasta będzie Pan uczestni-
czył?

– Jestem członkiem Komisji Kultury 
i Komisji Ochrony Środowiska. Czyli 
działam zgodnie ze swoimi zaintere-
sowaniami, ale i wykształceniem.

– Jaki prywatnie jest Paweł Mały-
ska?

Najmłodszy radny w historii miasta

POZNAJ SWOJEGO  

RADNEGO
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Tegoroczny 
maturzysta, a jednak 
z doświadczeniem, jakie 
przyniosła mu praca 
w Młodzieżowej Radzie 
Miasta, której obradom 
zresztą przewodniczył. 
Paweł Małyska, obejmując 
mandat po wiceprezydent 
Annie Krzysteczko, wniósł 
do Rady Miasta nie 
tylko powiew świeżości, 
ale także konkretne 
oczekiwania i plany. 
Rozmawiamy o mieście 
widzianym oczami turysty, 
o ofercie kulturalnej  
i… snowboardzie.

– Jest Pan tegorocznym maturzy-
stą, więc muszą paść pytania o przy-
szłość, o młodzieńcze plany i marze-
nia. Ale jednocześnie jest Pan rad-
nym, więc na najbliższe 5 lat już 
związał się Pan z samorządem. Skąd 
taka decyzja?

– Pracowałem wcześniej w rudzkiej 
Młodzieżowej Radzie Miasta i spodo-
bało mi się bycie w tej „młodzieżów-
ce”. MRM ma oczywiście pewien 
współudział w tym, co dzieje się 
w mieście, ale w praktyce młodzi nie 
mogą podejmować decyzji sami. Jako 
radni Młodzieżowej Rady Miasta mu-
sieliśmy wysyłać projekty naszych 
uchwał do prezydenta i to prezydent 
decydował o tym, co dalej się działo. 

Ale Młodzieżowa Rada Miasta działa-
ła konkretnie dla młodzieży, znaliśmy 
przecież nasze potrzeby i chcieliśmy, 
żeby młodzi ludzie uważali to miasto 
za swoje. Chciałem kontynuować te 
działania, dlatego zdecydowałem, że 
będę startował do Rady Miasta 
i w efekcie zdobyłem mandat, za co 
jeszcze raz dziękuję tym, którzy mi za-
ufali. Staram się być aktywnym na se-
sjach, dyskutować, zadawać pytania. 
Uczę się samorządu, bo chciałbym 
zrobić wszystko, co tylko mogę, by Ru-
da Śląska była jeszcze bardziej atrak-
cyjnym miastem.

– Był Pan najmłodszym kandyda-
tem na radnego. To niecodzienny de-
biut w wyborach samorządowych. 
Czym przekonał Pan do siebie wy-
borców?

– Sądzę, że właśnie tym, że jestem 
młody oraz mam inne spojrzenie na 
miasto niż radni z doświadczeniem 
kilku kadencji. Gdy młoda osoba 
„wchodzi” do samorządu i chce bliżej 
poznać sprawy miasta, to na pewno 
z myślą, że można zmienić wiele rze-
czy, by miasto stało się przyjaźniejsze 
mieszkańcom. I chciałbym tu dodać, 
że powinno być to miasto przyjazne 
wszystkim – nie tylko młodzieży. Inte-
resuję się kulturą, chciałbym zadbać 
o nasze zabytki, by były odrestauro-
wane i dostępne dla wszystkich, by 
stały się naszą wizytówką. Chciałbym 
pokazać osobom, które przyjeżdżają 
do naszego miasta, że Ruda Śląska 
jest pięknym miastem, bo naprawdę 
takim jest. No i chciałbym, by Ruda 

Śląska stała się bardziej zielona. Je-
stem absolwentem Zespołu Szkół nr 6 
w Wirku, tzw. Kopernika, na kierunku 
technik urządzeń systemów energety-
ki odnawialnej i chciałbym sprawić, 
by miasto czerpało więcej korzyści 
z energetyki odnawialnej.

– Jak Pan rozumie wyrażenie „przy-
jazne miasto”?

– Opowiem to może z perspektywy 
kierowcy. Chciałbym, by wjeżdżając 
do miasta, można było poczuć efekt 
„wow”. Dostrzec, że są fajne drogi, że 
fajnie się tu jeździ, że mamy ciekawe 
widoki. To jest perspektywa podróżni-
ka, który przejeżdża przez miasto, wi-
dząc tylko niektóre rzeczy. Chciałbym, 
by każdy, kto odwiedza Rudę Śląską, 
pomyślał: „Muszę tu jeszcze raz przy-
jechać, muszę to miasto bliżej po-
znać”.

– Co uczyni Rudę Śląską bardziej 
atrakcyjnym miastem?

– Oferta imprez kulturalnych. Naj-
większym takim strzałem w dziesiąt-
kę były Dni Rudy Śląskiej, gdzie wyda-
rzenia zostały tak przygotowane, by 
każdy mógł coś dla siebie wybrać. 
Oczywiście młodym ludziom najbar-
dziej spodobał się trzeci dzień, czyli 
występy gwiazd, celebrytów. Wielu 
moich znajomych brało udział w kon-
certach na targowisku w Wirku. 
Wiem, że im się bardzo podobało, że 
chcieliby taką imprezę także za rok. 
Na takich koncertach robi się zdjęcia, 
wrzuca posty w social mediach. Ktoś 
je przeczyta i może pomyśli, gdzie 
właściwie jest ta Ruda Śląska. A po-

– Jestem osobą ciekawą świata, te-
go, co będzie się działo i szukającą 
wyzwań. Lubię wchodzić w coś nowe-
go, poznawać i uczyć się tego. A moje 
hobby uprawiam niestety tylko sezo-
nowo, bo zimą. Uwielbiam jeździć na 
snowboardzie, chciałbym nauczyć się 
profesjonalnie uprawiać ten sport. 
Powoli „przełamuję się” też już na 
wodne deski – na razie nie na fali, ale 
wszystko przede mną. Moją pasją jest 
również wspomniany kierunek kształ-
cenia, który ukończyłem, czyli technik 
urządzeń energetyki odnawialnej. In-
teresowałem się katastrofą w Czarno-
bylu,  procesami, które ją spowodo-
wały. Moim marzeniem jest uczestni-
czyć w budowie elektrowni jądrowej. 
Ale czy to się spełni, czy tam będę, te-
go nie wiem… Wiem jednak jedno, 
miasta nie opuszczę.

– Życzę więc powodzenia i dzięku-
ję za rozmowę.

 Barbara Lemanik

Razem dla rozwoju przedsiębiorczościRozszerzenie współpracy 
oraz organizacja spotkań 
dla przedsiębiorców, a także 
możliwości pozyskiwania 
dofinansowań dla sektora 
MŚP – m.in. te sprawy 
zostały omówione podczas 
spotkania Grzegorza 
Sikorskiego, dyrektora 
Wojewódzkiego Urzędu 
Pracy w Katowicach  
z Izabelą Moczko, prezesem 
Śląskiego Inkubatora 
Przedsiębiorczości, a później 
także podczas spotkania  
z wiceprezydent miasta, 
Anną Krzysteczko.

– Rola Śląskiego Inkubatora Przedsię-
biorczości w kontekście obowiązków i dzia-
łań Wojewódzkiego Urzędu Pracy w oczy-
wisty sposób wpływa bardzo dobrze na 
śląski rynek pracy. Co zresztą widać, bo 
centrum województwa ma bardzo dobre 
wskaźniki bezrobocia. Inkubator na pewno 

pomaga w tworzeniu miejsc pracy, nie za-
wsze związanych z wykonywaniem pracy 
dla kogoś w ramach umowy, ale właśnie 
w tworzeniu własnej działalności gospo-
darczej – podkreśla Grzegorz Sikorski, dy-
rektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Ka-
towicach. – Bez takich instytucji, szczegól-
nie tak aktywnych, jak Inkubator w Rudzie 
Śląskiej, wsparcie rozwoju przedsiębior-
czości byłoby trudne albo nawet niemożli-
we, ponieważ powiatowe urzędy pracy 
operują w obszarze osób bezrobotnych za-
rejestrowanych. Natomiast osoby, które są 
przedsiębiorcze, nawet jeżeli nie mają pra-
cy, przeważnie nie rejestrują się w urzędzie 
pracy. Ich osobowość jest ukierunkowana 
na samodzielność i przedsiębiorczość 
w kontekście biznesowym oraz psycholo-
gicznym. W tym momencie Inkubator to 
bardzo dobre miejsce. Projekty, które są 
realizowane w ramach jego działalności, 
są nie tylko uzupełnieniem, ale jednym 
z większych filarów, jakie podtrzymują roz-
wój przedsiębiorczości – dodaje.

Oprócz tego w drugiej połowie września 
w ramach współpracy Śląskiego Inkubato-
ra Przedsiębiorczości oraz Wojewódzkiego 

Urzędu Pracy w Katowicach i Śląskiego 
Centrum Przedsiębiorczości ma zostać zor-
ganizowane spotkanie dla przedsiębior-
ców. – Przygotowujemy się do pierwszego 
z nich. Planujemy przekazać przedsiębior-
com kompleksowe informacje na temat 
możliwości współpracy i wsparcia z fundu-
szy europejskich, będących w dyspozycji 
Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Katowi-
cach oraz Śląskiego Centrum Przedsiębior-
czości – zapowiada Izabela Moczko, prezes 
Śląskiego Inkubatora Przedsiębiorczości.

Rozmowy dotyczyły także możliwości 
wspierania lokalnych firm. – Mamy goto-
we wnioski o dofinansowanie takich dzia-
łań i będziemy starać się, by udało się zre-
alizować nasze projekty. Chcemy tworzyć 
warunki sprzyjające rozwojowi biznesu, bo 
wspieranie lokalnej przedsiębiorczości jest 
kluczowe dla przyszłości miasta. Nasze 
małe i średnie przedsiębiorstwa tworzą 
miejsca pracy, wspierają innowacje i przy-
czyniają się do rozwoju naszej Małej Ojczy-
zny – podkreśla wiceprezydent Anna Krzy-
steczko.

Wojewódzki Urząd Pracy współpracuje 
m.in. ze Śląskim Centrum Przedsiębiorczo-

ści. Do tych działań planuje dołączyć także 
Śląski Inkubator Przedsiębiorczości. – Ślą-
ski Inkubator Przedsiębiorczości jest orga-
nizacją biznesową, działającą na rzecz roz-
woju przedsiębiorczości. Bliska współpraca 
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PRezydenT MiASTA RudA ŚląSkA 
informuje o wywieszeniu na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta (II piętro, naprzeciw pokoju 215) 
wykazu nieruchomości, która zostanie oddana w dzierżawę z przeznaczeniem pod ogródek re-
kreacyjny w rej. ul. Jana III Sobieskiego. 

z WUP i ŚCP więc naturalnie wpisuje się 
w tę ideę. Jesteśmy w trakcie rozmów, 
o szczegółach będziemy mogli mówić 
w najbliższych miesiącach – podsumowu-
je Izabela Moczko. Joanna Oreł

OGŁOSZENIE
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INTERWENCJA
Urząd Miasta Ruda Śląska

tel. 32 244-90-00

Centrum Zarządzania Kryzysowego
tel. 800-158-800, 32 248-63-58, 

32 342-63-59

Wydział Gospodarki Odpadami
tel. 32 244-90 00-do 10, 

Pok. 127 (księgowość, windykacja, zaległości 
w spłacie należności za odpady komunalne; 

upomnienie) wew. 1270, 1271
Pok. 128 (RDR, wydawanie decyzji 

zezwalających na opróżnianie zbiorników 
bezodpływowych oraz transport 

nieczystości), wew. 1280
Pok. 129 (odbiór odpadów komunalnych, 

wymiana pojemników, interwencje 
w związku z brakiem wywozu odpadów, 

harmonogramy wywozu, „dzikie” wysypiska, 
big bagi), wew. 1290, 1291

Pok. 132, 133, 134 (deklaracje o wysokości 
opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi – złożenie, korekta, 
uzupełnianie; naliczanie opłat za odpady 
komunalne; wyłączenie się z miejskiego 

systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi), wew.1320, 1330, 1340, 

1341, 1342
Pok. 135, 136 (odpady przemysłowe, 
usuwanie azbestu), wew. 1350, 1360

Straż Miejska
tel. 986, 32 342-30-60, 32 342-30-65, 

32 342-30-75, 32 342-30-80

Podstawowa Opieka Zdrowotna 
(wieczorem, w nocy i w dni ustawowo wolne 
od pracy) Szpital Miejski w Rudzie Śląskiej 
Sp. z o.o., ul. Lipa 2 (pawilon E – budynek 

poradni specjalistycznych), tel. 32 344-07-96, 
32 344-07-97, 32 344-07-57

Punkt Obsługi Klientów Śląskiego Oddziału 
Wojewódzkiego NFZ – 800-190-590

Pogotowie wod.-kan. 
– 994 lub 32 342-42-00

Pogotowie energetyczne – 991

Pogotowie gazowe – 992 lub 32 398-50-00

Pogotowie ciepłownicze 
993 lub 32 416-74-74

Pomoc drogowa
tel. 502-752-634

Apteka całodobowa 
plac Niepodległości 5, tel. 32 248-38-89

WAŻNE
TELEFONY

Wydawca: Śląski Inkubator Przedsiębior-
czości Sp. z o.o., Izabela Moczko (prezes). 
Redakcja: Joanna Oreł (redaktor naczelna), 
tel. 512-295-228, e-mail: joanna.orel@
wiadomoscirudzkie.pl, Dawid Kosmalski 
(sport), tel. 505-181-720, e-mail: dawid.
kosmalski@wiadomoscirudzkie.pl, współ-
praca: Barbara Lemanik, Wiole� a Tkocz, 
Andrzej Zazgórnik. Redakcja: 41-703 
Ruda Śląska, ul. Karola Goduli 36. Dział 
reklamy: reklama@wiadomoscirudzkie.
pl. Redaktor techniczny: Aleksandra Ma-
zur, tel. 32 248-60-97. Redakcja czynna 
pn.-pt. w godz. 8-14. Druk: Polskapresse 
Sp. z o.o. 

www.wiadomoscirudzkie.pl 
e-mail: 

redakcja@wiadomoscirudzkie.pl 
Redakcja nie zwraca materiałów niezamówionych i zastrzega 
sobie prawo zmian redakcyjnych w publikowanych tekstach. 

Redakcja nie odpowiada za treść ogłoszeń i reklam. Nie 
publikujemy ogłoszeń mogących godzić w dobre obyczaje

Wyrazy współczucia oraz szczere słowa 
otuchy

dla Dawida Fabiszewskiego
z powodu śmierci 

MATKI
składają 

Zarząd oraz Koleżanki i Koledzy 
z MPGM TBS Sp. z o.o.

Kochłowickie Planty. Dla wielu mieszkańców są sercem dzielnicy. Kochłowiczanie nie ukrywają, 
że chętnie odwiedzają to miejsce, nierzadko całymi rodzinami. Korzystają z napowietrznej siłowni, 
a najmłodsi z placu zabaw. Czytelnikom z Kochłowic, którzy skontaktowali się z naszą 
redakcją, marzy się, aby w tym miejscu pojawiły się dodatkowe atrakcje.

Dodatkowe atrakcje czy imprezy plenerowe?

Rudzcy strażnicy miejscy jak co roku w okresie wakacyjnym prowadzą akcję „Bezpieczne wakacje – Mandat zaufania”. 
Ma ona na celu poprawę bezpieczeństwa poprzez zapobieżenie kąpielom w nielegalnych zbiornikach wodnych. Strażnicy 
rozdają „mandaty”, które mają przestrzec przed czyhającymi niebezpieczeństwami, jeżeli chodzi o korzystanie z dzikich 
akwenów oraz zachęcić do odwiedzenia bezpiecznego miejsca, jakim jest kąpielisko w Nowym Bytomiu.

Mandat, który działa tylko raz

Akcja ta prowadzona jest od 2005 
roku. – Zaczęło się od rekordowego, 
upalnego lata, kiedy zanotowano kil-
ka utonięć na terenie Rudy Śląskiej. 
Wtedy staraliśmy się znaleźć rozwią-
zanie pośrednie, które pozwoli do-
trzeć do ludzi i wytłumaczyć im, że 
kąpiel w miejscach niedozwolonych 
stwarza poważne zagrożenie dla 
zdrowia. Od problemów dermatolo-
gicznych, przez zatrucie substancjami 
zawartymi w wodzie, która nie speł-
nia żadnych norm, skończywszy na 
zranienie się elementami, które ktoś 
mógł wrzucić do wody – wyjaśnia 
Marek Partuś, komendant rudzkiej 
Straży Miejskiej.

Strażnicy kontrolują okolice nie-
strzeżonych zbiorników wodnych, 
gdzie rudzianom zdarza się schładzać 
w upalne dni. Z reguły są to stawy 
w Kochłowicach przy ul. Księżycowej, 
przy ul. Goduli, w Rudzie, a także 
w Chebziu oraz Bielszowicach. Wrę-
czany ,,mandat zaufania” ma być 
przestrogą dla kąpiących się w tych 
nie do końca bezpiecznych miej-
scach, a zarazem zachętą do kąpieli 
w basenie letnim Miejskiego Ośrod-
ka Sportu i Rekreacji przy ul. Ratow-
ników 2 w Nowym Bytomiu. Upraw-
nia do jednorazowego wstępu na 
kąpielisko. Jeżeli jednak ktoś drugi 
raz zostanie przyłapany na kąpieli 

w nielegalnym miejscu, będzie mu-
siał liczyć się z prawdziwym manda-
tem.

Tylko w ostatnim czasie, w połowie 
lipca, działania w ramach akcji „Bez-
pieczne wakacje – Mandat zaufania” 
zostały przeprowadzone w rejonie 
zbiornika Czarny Staw w Kochłowi-
cach. Rudzkich strażników wsparli 
w tym zakresie strażnicy Straży Le-
śnej. Podczas działań wręczono 
osiem mandatów zaufania. W tracie 
kontroli wykorzystany został dron.

– Na szczęście skala zjawiska, jakim 
jest kąpiel w nielegalnych miejscach, 
jest coraz mniejsza. Natomiast trzeba 
pamiętać, że równie ważnym celem 
naszej akcji, oprócz informowania 
o zagrożeniach wynikających z kąpieli 
w miejscach zabronionych, jest prze-
ciwdziałanie spożywania alkoholu 
w bezpośredniej bliskości stawów, 
a także używania otwartego ognia 
w lesie i wypuszczania psów bez za-
bezpieczenia – podkreśla Marek Par-
tuś. Joanna Oreł

– Były przymiarki do małej tężni so-
lankowej, miała szansę powstać w ra-
mach budżetu obywatelskiego. Nie-
stety nic z tego nie wyszło, wniosek 
został odrzucony, bo nie było przyłą-
cza wodnego. Zresztą takie przyłącze 
pozwoliłoby na wykonanie fontanny 
lub innej wodnej atrakcji – mówi pan 
Marian, mieszkaniec Kochłowic.

Rzeczywiście, tej atrakcyjnej inicja-
tywy obywatelskiej nie dało się zreali-
zować. Na przeszkodzie stanął brak 
wspomnianego przyłącza, którego, 
jak się okazuje, nie dało się wykonać 
w trakcie roku, a takie ramy czasowe 
obowiązują w przypadku inwestycji 
realizowanych z budżetu obywatel-
skiego. Z pytaniem o możliwość jego 
wykonania zwróciliśmy się do rudz-
kiego Urzędu Miasta. Interpelację 

w tej sprawie złożyła też radna Ewa 
Chmielewska. Z odpowiedzi na nią 
wynika, że zarządca terenów zielo-
nych nie zgłaszał zapotrzebowania na 
wodę do utrzymania obszaru na Plan-
tach Kochłowickich, który jest prze-
znaczony do wypoczynku mieszkań-
ców.

– Natomiast wprowadzenie nowych 
urządzeń, w tym tężni czy fontanny, 
ograniczy możliwość swobodnego wy-
poczynku i organizacji imprez plenero-
wych. Trzeba też dodać, że przyłącze 
wodociągowe projektowane i wyko-
nywane jest pod zapotrzebowanie 
konkretnego obiektu, czy urządzenia 
w wodę – wyjaśnił w odpowiedzi na 
interpelację radnej Jacek Morek, wi-
ceprezydent Rudy Śląskiej.

Tekst i foto: WT
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Dyrekcja, nauczyciele i uczniowie bielszowickiej „siedemnastki” mają powody do zadowolenia. Społeczność Szkoły Podstawowej nr 17 im. prof. Jana 
Karskiego nowy rok szkolny rozpocznie w nowym budynku. Wszystkie niezbędne prace kosztowały kilkadziesiąt milionów złotych. Natomiast rozbiórka 
dawnego budynku wraz z uporządkowaniem terenu ma zakończyć się w połowie sierpnia.

Nowy rok rozpoczną w nowym budynku

„Przenosiny” były dla 
wielu dużym przeży-
ciem. Można było zoba-
czyć to m.in. 4 lipca, kiedy 
zarówno uczniowie, jak i ab-
solwenci pozostawili na ścianach 
napisy, malunki oraz odciski swoich 
dłoni, żegnając mury placówki. Kilka 
dni później rozpoczęła się rozbiórka. 
Te prace idą swoim torem. Jednak 
ważniejsze jest, jak przebiegały prze-
nosiny, które – jak można się domyślać 
– były niemałym przedsięwzięciem lo-
gistycznym. – Przeprowadzka zakoń-
czyła się na początku miesiąca. Od  
8 lipca pracujemy już w nowej siedzi-
bie. W tej chwili urządzamy się w no-
wym miejscu. Trzeba rozpakować mnó-
stwo kartonów, w których znajdują się 

m.in.: akta, dokumen-
ty, różnego rodzaju pomoce dydaktycz-
ne, książki, podręczniki, sprzęt kompu-
terowy itp. Biblioteka z czytelnią, sale 
przedszkolne oraz sale lekcyjne są już 
w zasadzie gotowe. Cały czas trwają 
prace porządkowe, zarówno w części 
przedszkolnej, jak i szkolnej. Wszyscy 
pracownicy dwoją się i troją, żeby szko-
ła była perfekcyjnie przygotowana na 
przyjęcie przedszkolaków i uczniów  
2 września – mówi Agata Ociepka, dy-
rektor Szkoły Podstawowej nr 17  

im. prof. Jana Karskiego. Zaznacza 
przy tym, że zmiana miejsca budzi 
niemałe, pozytywne emocje. – Wszy-
scy jesteśmy bardzo podekscytowani 
faktem, że już we wrześniu otworzą 
się przed nami zupełnie nowe per-
spektywy pracy oraz nauki. Jesteśmy 
szczęśliwi, że będziemy pracować 
i uczyć się w bardzo nowoczesnych 
i komfortowych warunkach. Tak dia-
metralna poprawa naszej szkolnej in-
frastruktury to będzie dla nas wielka 

zmiana, której od dawna ocze-
kiwała cała szkolna społecz-
ność ,,siedemnastki” – pod-
kreśla dyrektor Ociepka.

Warto wspomnieć o tym, 
że jedynym gmachem, który pozostał 
na swoim miejscu, jest sala gimna-
styczna. Niedawno wybudowana na-
leżycie spełnia swoje funkcje, a z no-
wym budynkiem szkoły połączona bę-
dzie specjalnym pasażem. – Sala gim-
nastyczna jest połączona z nowym 
budynkiem specjalnie zaprojektowa-
nym łącznikiem. Obecnie obiekt spor-
towy wraz z zapleczem przechodzi ka-
pitalny remont. Nastąpi m.in.: wymia-
na dachu, okien, wszystkich instalacji, 
nawierzchni. Elewacja zostanie docie-
plona i dostosowana wizualnie do no-

W skrócie

Trasa N-S rozrasta się w kierunku północnym
Budowa odcinka trasy N-S od węzła z Drogową Trasą Średnicową do  

ul. Magazynowej trwa pełną parą. Ponadto niedawno miasto ogłosiło 
przetarg na budowę kolejnego, ponad 2,2 km odcinka trasy w kierunku 
północnym – od ul. Magazynowej do ul. Piastowskiej.  – Co istotne na re-
alizację tego zadania mamy zapewnione finansowanie z budżetu pań-
stwa. Całość tej części trasy powinna być gotowa w 30 miesięcy od mo-
mentu rozpoczęcia robót – zapowiada wiceprezydent Jacek Morek.  JO

Coraz bliżej do CUS

Miasto wraz z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Społecznej pracuje 
nad utworzeniem Centrum Usług Społecznych, w które w przyszło-
ści przekształci się MOPS. Obecnie prowadzone rozmowy dotyczą 
projektu adaptacji pomieszczeń jednego z budynków na CUS. 
– Przypomnę, że Ruda Śląska jako jedyne miasto w województwie 
śląskim z liczbą mieszkańców przekraczającą 100 tys. zakwalifiko-
wała się do udziału w konkursie ogłoszonym przez Regionalny 
Ośrodek Polityki Społecznej Województwa Śląskiego. Na utworze-
nie centrum otrzymamy ze środków unijnych ponad 8 mln zł – mó-
wi wiceprezydent Anna Krzysteczko. – Rudzki MOPS od lat podej-
muje działania znacznie wykraczające poza utarte standardy 
świadczeń socjalnych, realizując szereg zadań wynikających nie 
tylko z ustawy o pomocy społecznej. Dlatego przekształcenie go 
w CUS to szansa na zwiększenie zakresu pomocy i wsparcia dla 
mieszkańców Rudy Śląskiej – dodaje. JO

Miasto ogłosiło właśnie przetarg dotyczący remontu i przebudo-
wy budynku dawnej straży pożarnej, który jest częścią zabudowań 
Szybu Franciszek. Ponadto zmieniony zostanie sposób ich przezna-
czenia – na cele mieszkalne.

W ramach ogłoszonego przetargu powstanie sześć mieszkań ko-
munalnych. – Na parterze zaprojektowano dwa mieszkania dosto-
sowane do potrzeb osób z niepełnosprawnościami o powierzchni 
40,30 m kw. i 35,10 m kw. oraz salę wielofunkcyjną, która może 
funkcjonować jako świetlica, biblioteka lub sala konferencyjna 
– informuje wiceprezydent Aleksandra Skowronek.

Ponadto na piętrze z poddasza wydzielone zostaną cztery miesz-
kania o powierzchni od. 25 m kw. do ok. 52 m kw. JO

Dzieje się w sprawie Szybu Franciszek!
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wego budynku. Remont powinien za-
kończyć się 30 listopada br. – informu-
je dyrektor Ociepka.

Przypomnijmy, że budowa nowej 
siedziby SP nr 17 kosztowała 35 milio-
nów złotych. Inwestycję dofinansowa-
ła, kwotą niemal 5,2 miliona złotych, 
Górnośląsko-Zagłębiowska Metropo-
lia. Dodatkowe środki w kwocie 4 mi-
lionów złotych pozyskano z Rządowe-
go Funduszu Inwestycji Lokalnych. 
Ponadto koszty wyposażenia w przy-
padku części kuchennej wyniosły mi-
lion złotych, w części meblowej ponad 
2,5 miliona złotych, zaś urządzenia 
wentylacyjne i klimatyzacja kosztowa-
ły ponad 500 tysięcy złotych, na co 
także otrzymano pieniądze GZM.

Tekst i foto: Andrzej Zazgórnik

Nowy gmach ma 2900 metrów kwadratowych powierzchni 

użytkowej. Dwukondygnacyjny budynek posiada świetlicę, 

bibliotekę, stołówkę oraz pomieszczenia administracyjne, 

gospodarcze i techniczne. Od jego głównej części odgałęziają 

się pozostałe strefy organizacyjne – sala gimnastyczna, klasy 

1-3, klasy 4-8 i przedszkole. W części przedszkolnej znajdują 

się cztery sale dla podopiecznych, zaś w części szkolnej jest ich 

dwadzieścia. Korzystać z nich będą uczniowie klas 1-8.

Trwa weryfikacja wniosków

Do 2 sierpnia potrwa weryfikacja wniosków złożonych do budżetu 
obywatelskiego na 2025 rok. Zgłoszono do niego 70 projektów, w tym 
18 dużych. – Pula środków na rudzki budżet obywatelski w 2025 r. wy-
niesie 5 676 470 zł, z czego 1 676 470 zł przypadnie na zadania duże 
(koszt realizacji powyżej 400 000 zł), a 4 000 000 zł na zadania małe 
(koszt realizacji do 400 000 zł). Na zakwalifikowane projekty mieszkań-
cy będą mogli głosować od 9 do 22 września, a oficjalne wyniki pozna-
my 4 października – zapowiada prezydent Michał Pierończyk. JO
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czej ukształtowany jest artysta wychowa-
ny na wsi, czy w dużym mieście. Ma inne 
podejście do życia i do muzyki. Jestem do 
Rudy Śląskiej bardzo przywiązany, bo 

mieszkam tu całe ży-
cie, więc fajnie, że 

zaczęliśmy współ-
pracę z miastem 
– np. na Dniach 

Rudy Śląskiej, któ-
re były świetnym 
w y d a r z e n i e m . 
W Rudzie Śląskiej 
gram od wielu lat. 
Cieszę się, że lu-
dzie w całej Pol-
sce kojarzą mnie 
z uwagi na emi-
sję w radiu, czy 
telewizji, a mia-

sto rodzinne dokła-
da do tego swoją 
„cegiełkę”. To bar-
dzo miłe. Tym mia-
stem chwalę się na 
zewnątrz. To taka 
obopólna współ-
praca.

– Występowa-
łeś na tegorocz-
nych Dniach Rudy 
Śląskiej. Jak to by-
ło zaśpiewać 
przed „swoją” pu-
blicznością? Czy 
takie występy są 
inne niż te w in-
nych miejscach na 
mapie regionu czy 
kraju?

– Moim zda-
niem tak, bo tutaj 
jest najwięcej bli-
skich mi osób. Występuję przed swoją 
publicznością, więc czuję wtedy najwięk-
sze wsparcie. Jak jest koncert w moich 
okolicach, to grono najbliższych mnie 
wspiera i to jest piękne. Inaczej publicz-
ność oddziałuje wtedy na mnie jako na 
artystę. To na dziś ta pozytywna różnica 
– występować u siebie. Mam nadzieję, 
że kiedyś w całej Polsce będę się czuć jak 
u siebie.

– Czego można w najbliższym czasie 
spodziewać się od Gabora? Nowy utwór? 
Koncerty?

– Dogrywam ostatnie utwory na płytę, 
w przygotowaniu jest oprawa graficzna 
krążka. Ostatnie szlify. Myślę, że to wy-
dawnictwo pojawi się w tym roku. Będzie 
to mój pierwszy, oficjalny longplay. Kilka-
naście utworów, zamknięcie pewnego eta-
pu w moim życiu – takiego pierwszego, 
poważnego etapu muzycznego. Mam już 
plany na kolejny, ale nie będę tego zdra-
dzał na razie. Oprócz płyty na pewno no-

Fo
to

: A
nM

a 
St

ud
io

 R
ek

la
m

a 

6 www.wiadomoscirudzkie.pl 24.07.2024

NieRuChomoŚCi

 KUPIĘ MIESZKANIE W RUDZIE 
ŚLĄSKIEJ, GOTÓWKA TEL. 501-239-
405.

 Wycena mieszkań. Tel. 602-724-
054.

 Świadectwa Charakterystyki Ener-
getycznej. Tel. 793-396-040.

 Szukam mieszkania do 40 m2 
z ogrzewaniem miejskim. Tel. 504-
999-458.

 Wynajmę garaż murowany, Jan-
kowskiego. Tel. 506-270-442.

 Kupię mieszkanie w bloku ok. 
38 m2 na Bykowinie lub Halembie, tel. 
736-347-073.

usłuGi

 Koszenie, wycinka i skracanie 
drzew oraz opróżnianie mieszkań 
i piwnic. Tel. 607-219-491.

 Dachy solidnie. Tel. 606-433-031.

 Tapety, malowanie, gładź, panele, 
itp. Tel. 505-946-693.

 Pożyczka szybka dojazd. Tel. 780-
116-672.

 Hydraulik, tel. 797-599-031.

 SZYBKA POŻYCZKA Z KOMORNI-
KIEM. Tel. 32 260-00-33, 516-516-611, 
Pośrednik CDF S.C. firmy MATPOL FI-
NANSE Sp. z o.o.

 Składanie gotowych elementów 
meblowych. Tel. 512-249-399.

 Dachy – papa termozgrzewalna. 
Tel. 880-201-358.

 BJ – czyszczenie dywanów, tapice-
rek, wykładzin. Solidnie, niedrogo. 
Tel. 606-274-056.

RóżNe

 Kupię radia, wzmacniacze, kolumny 
itp. Kolejki PIKO, HO, TT. Tel.  607-912-
559.

moToRyzaCJa

 skup samochodów. Płacimy naj-
więcej, dojazd do klienta. Tel. 792-
155-155.

 AUTO SKUP – złomowanie pojaz-
dów, pomoc drogowa. Płacimy najle-
piej. Tel. 502-752-634.

TuRysTyKa

 Beskidy turnusy z 20% dofinanso-
wanie dla emer./rent. możliwość przy-
wozu, 950 zł w lipcu miodowyraj.pl. 
Tel. 501-642-492.

OGŁOSZENIA 
DROBNE

– z czego jesteś szczególnie dumny, je-
żeli chodzi o dotychczasową karierę?

– Oprócz „Merca” na pewno jestem 
szczególnie dumny z tego, że wydaję muzy-
kę od wielu lat i zauważalna jest tendencja 
wzrostowa z poszczególnymi kawałkami, bo 
każdy słuchany jest przez liczne grono od-
biorców. Nie zatrzymuję się, robię to wy-
trwale i z tego jestem zadowolony – że jest 
dalej we mnie ta sama energia, ta sama 
chęć do wydawania muzyki. Jestem dumny 
z koncertów, które zagrałem – na dniach 

Rudzianin Michał Gabor jest obecny na scenie muzycznej od kilku lat. Na swoim koncie ma m.in. utwór „Mercem” (ponad 160 tysięcy 
wyświetleń w serwisie YouTube). Niedawno natomiast mogliśmy go posłuchać podczas Dni Rudy Śląskiej. Z Gaborem, bo pod taką nazwą 
funkcjonuje artysta, rozmawiamy o muzyce, mieście i radach dla początkujących artystów.

„Nie zatrzymuję się”. Gabor szykuje nową płytę
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LUDZIE 

Z PASJĄ

WYCIĄG Z OGŁOSZENIA O ROKOWANIACH

PRezyDeNT miasTa RuDa ŚląsKa 
ogłasza rokowania na sprzedaż nieruchomości gruntowej położonej w Rudzie Śląskiej-Rudzie 

przy ulicy Cypriana Norwida z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z ustaleniami  
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska 

Przedmiotem sprzedaży w drodze rokowań z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z usta-
leniami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska jest nieza-
budowana nieruchomość gruntowa własności Gminy Miasta Ruda Śląska, położona w Rudzie 
Śląskiej-Rudzie przy ulicy Cypriana Norwida, zapisana w księdze wieczystej prowadzonej przez 
Sąd Rejonowy w Rudzie Śląskiej pod nr KW nr GL1S/00015304/7; działy III i IV ww. księgi wolne 
są od wpisów, obejmująca stanowiące całość gospodarczą działki o łącznej powierzchni 1533 m2, 
obręb Ruda, k.m. 9, oznaczone numerami geodezyjnymi:

– 2760/74 o powierzchni 1090 m2, użytek „Bz”, 
– 2762/74 o powierzchni 433 m2, użytek „Bz”.

Zgodnie z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda 
Śląska działka nr 2760/74 stanowi tereny zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej (symbol pla-
nu mN2) oraz tereny dróg dojazdowych (symbol planu KD1/2), natomiast działka nr 2762/74 
stanowi tereny zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej (symbol planu mN2) oraz tereny zieleni 
izolacyjnej (symbol planu zi1).

Cena wywoławcza (netto) do rokowań wynosi 406.000,00 zł.
Cena nieruchomości ustalona w rokowaniach zostanie powiększona o należny podatek od 

towarów i usług.

 Rokowania odbędą się w dniu 3.09.2024 r. o godz. 12.00  
w sali 213 urzędu miasta Ruda Śląska, plac Jana Pawła ii 6.

W rokowaniach mogą uczestniczyć osoby fizyczne i prawne, które zapoznają się z pełną tre-
ścią ogłoszenia (zamieszczoną na tablicy ogłoszeń w budynku Urzędu Miasta Ruda Śląska i na 
portalu miejskim www.rudaslaska.bip.info.pl) i w terminie do dnia 27.08.2024 r. dokonają wpła-
ty zaliczki w wysokości 20.300,00 zł, z dopiskiem „zaliczka – ul. Norwida” przelewem na rachu-
nek bankowy: Nr 71 1050 1214 1000 0010 0109 0628 ING Bank Śląski Katowice O/Ruda Śląska, 
Urząd Miasta Ruda Śląska (za datę zapłaty przyjmuje się dzień wpływu środków pieniężnych na 
rachunek Urzędu Miasta Ruda Śląska) oraz złożą pisemne zgłoszenie udziału w rokowaniach 
w Sekretariacie Wydziału Gospodarki Nieruchomościami, pok. 217 w godzinach pracy Urzędu 
Miasta Ruda Śląska, w zamkniętej kopercie z napisem „oferta ul. Norwida”. Zastrzega się prawo 
do odwołania rokowań z uzasadnionej przyczyny.

Informacji na temat rokowań udziela Wydział Gospodarki Nieruchomościami
(pokój 223), tel. 32 244-90-00 wew. 2230.

miast, gdzie publiczności jest sporo i jest 
super kontakt ze słuchaczami. To mnie na-
kręca. Bardzo miło wspominam też wystę-
py w telewizji, choć różne sytuacje miały 
tam miejsce.

– Przełomowy dla Ciebie, co podkre-
ślałeś, był 2021 rok. Co dalej?

– Wtedy zaczynałem wydawać moją 
muzykę szerzej do radia, czy telewizji. 
To był pierwszy przełom. Były też pro-
gramy muzyczne. Czy wystąpię jeszcze 
w jednym z nich? Myślę, że tak. Są roz-
mowy. Pojawił się ,,Must Be the Music” 
na antenie Polsatu, więc zobaczy-
my, może właśnie tam uda się 
wystąpić. Raz byłem tam z zespo-
łem, może teraz uda się solowo. 
Zobaczymy.

– W swojej twórczości odnosisz się  
m.in. do swojego rodzinnego miasta  
– Rudy Śląskiej. Pojawia się w klipach. To 
ważne, by podkreślać więź z miejscem,  
z którego się wywodzi?

– Miasta, w których się urodziliśmy, 
w których się wychowaliśmy, na pewno 
nas kształtują jako artystów. Zupełnie ina-

we utwory, bo będzie też singiel promują-
cy, potem kolejny singiel – już po wydaniu 
płyty. Zagram też koncerty. Wszystkie in-
formacje dostępne są w moich social me-
diach. Zapraszam do obserwowania na 
Facebooku, Instagramie, czy Tik-Toku. 
Wszędzie tam jestem dla Was. 

– Co poradziłbyś początkującym arty-
stom?

– Najważniejsza rada – uwierzyć w sie-
bie i robić to, co się czuje. Myślę, że trzeba 
być trochę krytycznym wobec siebie, ale 
warto wydać też coś, co jest dobre, niż 
czekać 2-3 lata, aż będzie bardzo dobre. 
Mówię zawsze, że bardzo dobre jest wro-
giem dobrego. Jeśli nie zaczniecie pokazy-
wać swojej muzyki, to nie nauczycie się jej 
wydawać. Sam wiem, gdzie popełniłem 
błędy i dlatego uważam, że każdy mój 
utwór jest lepszy pod względem jakościo-

wym w porównaniu do poprzednich. Uda-
je się to tylko dlatego, że wydawałem i pi-
sałem kolejne numery. W ten sposób, 
metodą prób i błędów, doszedłem do tego 
momentu, w którym jestem. Jeśli będzie-
my się bali ,,wypuszczać” muzykę, to nigdy 
się tego nie nauczymy. Nie można się oba-
wiać, co ludzie powiedzą do tego stopnia, 
żeby nas to powstrzymywało. Nie myli się 
tylko ten, który nic nie robi. Działajmy 
– tylko tak się zdobywa doświadczenie i to 
nas pcha do przodu. Działanie to jest pod-
stawa. Sam bardzo lubię muzykę. To waż-
ne, by to, co robimy, sprawiało przyjem-
ność. Nic na siłę. Oprócz pracy musi to być 
przyjemność, wtedy będzie to dla nas 
o wiele bardziej intrygujące i łatwiej bę-
dzie o wytrwałość. Artyści pamiętajcie 
– dużo przyjemności czerpcie z tego oraz 
róbcie swoje i nie przejmujcie się opiniami 
innych.

– Dziękuję za rozmowę.
andrzej zazgórnik



się udał. Ale z drugiej 
strony, ja wolę nasz 
„polski” styl – przy ka-
wie, w atmosferze pozwa-
lającej na otwarcie się, bez 
zerkania na zegarek, bez 
zbędnego pośpiechu. Wtedy 
właśnie w padają najważ-
niejsze zdania, szczere wy-
znania i opowieści.

– Rozpoczęłaś nowy cykl 
rozmów, wspólnym mia-
nownikiem są przestęp-
stwa, zbrodnie, true cri-
me. Czyli jednak powró-
ciłaś do tych ciężkich te-
matów? 

– Faktycznie! Jednak 
nadal mnie do tej 
mrocznej tematyki cią-
gnie. To zresztą jest dla 
mnie zupełnie nowa 
forma – telewizyjny 

talk-show „Domowy kryminał”, które-
go jestem gospodynią, można oglądać 
w telewizji Active Family i na platfor-
mie streamingowej Vodylla. Mam 
własną stylistkę, fryzjerkę, makijażyst-
kę, dźwiękowca i kierownika produk-
cji. To w końcu telewizja! Mamy też 
publiczność, która wnikliwie słucha 
wszystkich rozmów i bierze czynny 
udział w programie. Wracając do te-
matyki – mimo, że pojawiają się spra-
wy, o których było głośno, np. zniknię-
cie Iwony Wieczorek, to zamysł pro-
gramu jest szerszy. Rozmawiamy 
o przestępstwach, które mogą do-
tknąć każdego z nas. Istotą programu 
jest pokazanie, że wyłudzanie pienię-
dzy „na wnuczka”, trudne rozwody, 
zdrady – dzieją się wokół nas, czasem 
w najbliższym otoczeniu.. I warto wie-
dzieć, kiedy powinno zapalić się nam 
ostrzegawcze, czerwone światełko… 
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Zaczynała jako reporterka 
kryminalna w „Super 
Expressie”, potem 
pracowała w katowickiej 
„Gazecie Wyborczej”, 
prowadziła audycje 
w Radiu Pogoda oraz 
autorski podcast „Miłość 
i Swoboda”, szefowała 
także „Plotkowi”. Obecnie 
jej wywiady można czytać 
w magazynie Weekend.
Gazeta.pl. Zaczęła też 
prowadzić program 
talk-show. Z Angeliką 
Swobodą, do niedawna 
jeszcze mieszkanką Rudy 
Śląskiej, rozmawiamy 
o sztuce… rozmawiania 
i spełnianiu marzeń.

Rozmawia, bo lubi ludzi…

– Masz bardzo bogate CV… Czy to 
jest spełnione marzenie dziewczyny 
z Goduli?

– Zawsze chciałam być dziennikar-
ką. Taką z telewizji. Tato zrobił mi 
z kartonu „telewizor”, w którym co-
dziennie zasiadałam i prowadziłam 
dziennik. Zaczynałam w „Super 
Expressie”, gdzie zajmowałam się 
sprawami kryminalnymi. Telefon ni-
gdy nie milkł – nieustanna czerwona 
linia z policją, czy strażą pożarną. To 
był czas opisywania zbrodni, także ro-
dzinnych. Poruszałam się wciąż w te-
matyce ludzkich nieszczęść i tragedii. 
Do takich spraw trzeba mieć bardzo 
„grubą skórę”. Z czasem już nie mia-
łam sił pisać tylko o tej mrocznej, dra-
matycznej stronie życia. Potem był 
więc „Plotek” – dla kontrastu. Gwiaz-
dy, celebryci, bankiety. Ale praca w ta-
kim portalu to nie tylko rzeczy przy-
jemne, jak kinowe premiery, pokazy 
mody, czy spotkania z gwiazdami. Jest 
i druga strona medalu – ktoś bywa 
niezadowolony ze zdjęcia, z użytego 

sformułowania, ktoś ma pre-
tensje. Zrezygnowałam i po-
stawiłam na wywiady. Z cza-
sem zaczęłam sięgać po wy-
trawnych rozmówców: Krysty-
nę Jandę, Ewą Szykulską, Bar-
barę Krafftównę, Marka Siudy-
ma, Mariana Opanię, Irenę San-
tor, Jerzego Stuhra, Jerzego Ra-
dziwiłłowicza, Juliusza Machul-
skiego, Michała Bajora, Andrzeja 
Seweryna, Jana Peszka, Olgierda 
Łukaszewicza, Piotra Cyrwusa, Ewę 
Dałkowską, Marię Pakulnis, czy To-
masza Kota. Najbardziej cenię sobie 
rozmowy z dojrzałymi ludźmi, któ-
rzy mają do opowiedzenia tak wiele 
ciekawych historii, czy cennych ży-
ciowych refleksji. Miałam też swoją 
audycję w Radiu Pogoda. To było coś 
wyjątkowego. W radiowym studiu 
czas płynie zupełnie inaczej, jest w tym 
jakaś magia. Tworzy się niesamowity 
klimat, do którego zresztą czasami 
zdarza mi się tęsknić.

– Twoją przestrzenią są wywiady. 
Nazwałabym je raczej rozmowami, 
bo nie przepytujesz swoich rozmów-
ców, ale pozwalasz im się pokazać, 
przedstawić. Rozmawiałaś z polityka-
mi, celebrytami, artystami. Lubisz 
rozmawiać, czy może lubisz pozna-
wać ludzi?

– Niezmiennie! Prawie każdy z nas 
ma swoją własną, często poruszającą 
opowieść, lubię odkrywać takie wła-
śnie historie. Tak jak wspomniałam 
wcześniej, lubię rozmawiać z ludźmi 
dojrzałymi, którzy wiele przeżyli i chęt-
nie dzielą się swoimi przemyśleniami. 
Niekoniecznie i nie zawsze są to gwiaz-
dy… Ciekawym rozmówcą okazał się 
np. Leszek Kuczerski, który od ponad 
20 lat rysuje karykatur na „Monciaku”, 
w Sopocie. Jego opowieść to kawał hi-
storii kurortu. Sam jest zresztą jej czę-
ścią...

– Wywiady zawsze są przyjemne?
– Różnie. Wywiad bywa trudny, 

a nawet rozczarowujący, gdy wyobra-
żenie, jakie masz o rozmówcy, nie po-
krywa się z rzeczywistością. Po takiej 
rozmowie pozostaje niezbyt miłe wra-
żenie, że może liczyłam na zbyt wiele. 
Ale znacznie częściej ludzie okazują 
się serdeczni. Otwierają się, mają do 
opowiedzenia wiele szczerych historii. 
Zagraniczne gwiazdy, z którymi cza-
sem miewam okazję porozmawiać, 
np. z niedawno zmarłą Shannon Do-
herty, traktują wywiady jako ważny 
element obowiązków zawodowych. 
Dostaje się szczegółowe wskazówki: 
ile czasu ma trwać wywiad, czego do-
tyczyć, jakich pytania lepiej nie zada-
wać, a nawet – co na siebie założyć. To 
z jednej strony ułatwia sprawę, bo 
obie strony traktują wywiad profesjo-
nalnie i robią wszystko, by jak najlepiej 

LUDZIE 

Z PASJĄ Wyjaśniamy też, 
czym zajmuje się 

komornik, jakie ma prawa, 
na czym polegają rodzinne mediacje, 
czy jak zabezpieczyć mieszkanie przez 
złodziejami.

– Masz sporą kolekcję pięknych 
rozmów, najczęściej z tymi, o których 
lubimy czytać, których podziwiamy 
na ekranie. Czy czujesz się spełnio-
na?

– Doceniam to, co osiągnęłam. Ale 
zarazem wiem, że jeszcze jest tyle do 
zrobienia, do odkrycia, do nauczenia 
się. Napędza mnie nowe. Teraz np. 
studiuję italianistykę na Uniwersyte-
cie Gdańskim i zdecydowanie po-
twierdzam – nauka języków obcych 
faktycznie poprawia pamięć. Wyzwa-
nia mnie mobilizują, gdy uda mi się im 
sprostać, mówię sobie: brawo, udało 
się, to spróbuj czegoś jeszcze, idź da-
lej. Może jeszcze przede mną jest po-
nownie radio? Niedawno nagrywając 
zapowiedź mojego programu, znowu 
usiadłam przed mikrofonem. I „zasko-
czyło” – studio, mikrofon, czerwone 
światełko nagrywania – wróciły mo-
mentalnie emocje z czasów Radia Po-
goda. Jednym z moich marzeń było 
zamieszkanie nad morzem. Spełniłam 
je, od niedawna moim miejscem na 
ziemi jest Sopot. Co ciekawe, przyjeż-
dżając teraz do Rudy Śląskiej, odkry-
wam ją na nowo, patrzę już innymi 
oczami. Chociażby dworzec w Cheb-
ziu – widziałaś, jaki on jest piękny? 
Gdy kiedyś jeździłam z niego do Kato-
wic na uniwersytet, był szary i przy-
gnębiający. Teraz ma niesamowitą 
przestrzeń i klimat. Przyjemnie się tu 
przyjeżdża.

– Życzę wielu ciekawych rozmów  
– i wielu nowych wyzwań.

 Barbara Lemanik

REKLAMA
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Karmienie piersią ogranicza ryzyko zachorowania na raka

Chroni organizm malucha m.in. 
przed wieloma chorobami i buduje 
odporność. Efekt jest tym lepszy, im 
więcej mleka matki przyjmuje dziec-
ko. Co nie mniej ważne – korzyści 
z karmienia piersią odnosi także sama 
karmiąca matka, chociażby szybciej 
tracąc na wadze po przebytej ciąży.

Ponadto karmienie piersią zmniej-
sza ryzyko pojawienia się nadciśnienia 
tętniczego, rozwoju cukrzycy, zacho-
rowania na choroby układu krążenia, 
złamania stawu biodrowego po ukoń-
czeniu 50. roku życia oraz zachorowa-

nia kobiety na raka piersi, raka jajnika, 
a także raka błony śluzowej macicy.

Jak czytamy w materiałach eduka-
cyjnych opublikowanych na stronie 
Ministerstwa Zdrowia „według Euro-
pejskiego Kodeksu Walki z Rakiem 
karmienie piersią zmniejsza ryzyko 
rozwoju choroby nowotworowej 
u matki. Rak piersi jest nowotworem 
złośliwym gruczołu sutkowego. Rozwi-
ja się w piersiach, ale może również 
rozprzestrzeniać się w postaci prze-
rzutów do węzłów chłonnych i narzą-
dów wewnętrznych. Zgodnie z danymi 

Krajowego Rejestru Nowotworów, 
większość zachorowań na raka piersi 
dotyka kobiet powyżej 50. roku życia. 
Jednak w ciągu ostatnich 30 lat, liczba 
zachorowań wśród młodszych kobiet, 
wzrosła niemal dwukrotnie. Według 
danych Amerykańskiej Akademii Pe-
diatrii, karmienie piersią przez okres 
powyżej 12 miesięcy zmniejsza ryzyko 
zachorowania na raka piersi i raka jaj-
nika o 28%, a z każdym kolejnym ro-
kiem o około 4,3%. Niektóre badania 
wskazują, że ryzyko spada nawet 
o 50% zwłaszcza u kobiet, które karmi-

Większość roślin doniczkowych przesadzamy początkiem wiosny, czyli w marcu lub kwietniu, ponieważ to wtedy kończy się okres spoczynku 
i rozpoczyna okres wzrostu, ale czy to jedyny dobry termin?

Wiosna – jedyny czas na przesadzanie roślin?
KąciK botaniczny

Uprawa w doniczkach to dla roślin 
spore ograniczenie, jeśli chodzi o pod-
łoże i dostarczanie substancji odżyw-
czych. Przesadzanie jest więc niezbęd-
ne, aby rośliny były zdrowe, dobrze 
odżywione, nawodnione i pięknie roz-
rastały się.

Zatem pierwsze przesadzanie do 
odpowiedniego dla wymagań danej 
rośliny podłoża powinno być wykona-
ne po zakupie nowej rośliny. Trzeba 
pozbyć się podłoża produkcyjnego. 

Później przesadza się rośliny doniczko-
we zależnie od dynamiki wzrostu, 
wielkości rośliny i jej zapotrzebowania 
na składniki odżywcze.

Co jednak zrobić, gdy kupimy nową 
roślinę w lecie czy zimie? Czy w tej sy-
tuacji przesadzanie roślin doniczko-
wych zimą jest błędem? Nie – każdą 
nowo zakupioną roślinę warto, a wręcz 
należy przesadzić po kilku dniach do 
dedykowanego dla niej podłoża nieza-
leżnie od pory roku. Kolejne przesa-

dzania należy wykonywać już 
wiosną. Młode rośliny przesa-
dzamy co roku, ponieważ ich 
tempo wzrostu jest znacznie 
szybsze, a rozrastające się ko-
rzenie częściej wymagają 
zmiany doniczki na większą. 
Przesadzanie dużych roślin 
wystarczy wykonywać co  
2-3 lata. Sygnałem informują-
cym, że roślina wymaga prze-
sadzenia, jest nadmierny roz-

rost korzenie i ich „wychodzenie” z do-
niczki. Po przesadzaniu przez miesiąc 
nie należy nawozić roślin, ponieważ 
nowa ziemia posiada wystarczająco 
dużo składników odżywczych.

Dobrym pomysłem jest sadzenie ro-
ślin w przezroczystych doniczkach, 
dzięki którym mamy wgląd w to, co 
dzieje się z korzeniami i z podłożem, 
a następnie wkładanie ich do ciem-
nych, dekoracyjnych osłonek.
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Lato w pełni i sezon wakacyjnych wyjazdów również. Pewnie każdy rodzic przed podróżą zastanawia się, jakie leki zapakować i co zabrać  
ze sobą „na wszelki wypadek”. I chociaż każda apteczka powinna być dostosowana do indywidualnych potrzeb, jest kilka niezbędnych elementów, 
które powinien mieć każdy niezależnie od celu i kierunku wyjazdu.

Wakacyjna apteczka na podróż z dzieckiem

W podstawowym wyposażeniu ap-
teczki wakacyjnej, wybierając się w po-
dróż z dzieckiem, polecam w pierwszej 
kolejności uwzględnić leki przyjmowane 
stale. Pamiętajmy, aby zabrać wszystkie 
przyjmowane przez nasze dziecko leki 
w liczbie wystarczającej na cały okres 
wyjazdu, a najlepiej z lekkim zapasem. 
Unikniemy wtedy sytuacji stresowej, 
gdy stracimy przypadkowo jedną lub kil-
ka dawek. Kolejno do naszego bagażu 
powinny trafić środki przeciwbólowe, 
przeciwgorączkowe i przeciwzapalne 
dostosowane do wieku dziecka oraz leki 
na kaszel i ból gardła. Polecam dodać 
także termometr oraz w przypadku wy-
jazdu z małym dzieckiem tzw. odciągacz 
kataru. Nawet jeśli przed wyjazdem nie 

zauważyliśmy u dziecka symptomów 
choroby, już sama podróż, czy zmiana 
klimatu może obniżyć odporność 
i zwiększyć prawdopodobieństwo jej 
wystąpienia. Niezbędne w naszej ap-
teczce powinny być również leki prze-
ciwbiegunkowe i na zaparcia, leki na 
zapalenie pęcherza, a także środki prze-
ciwalergiczne w postaci tabletek, syro-
pu lub maści.

Jeśli dotychczas nie zauważyliśmy 
u dziecka choroby lokomocyjnej, nie 
oznacza to, że w trakcie naszego urlopu 
jej objawy nie wystąpią. Szczególnie je-
śli to pierwsza dłuższa podróż z dziec-
kiem. Przypadłości związane z tym 
schorzeniem występują najczęściej 
u dzieci od 2. do 12. roku życia. Zatem 

warto naszą apteczkę wyposażyć rów-
nież w preparaty łagodzące objawy tej 
choroby.

Zdecydowanie zalecam zapakować 
do naszego wakacyjnego niezbędnika 
środki opatrunkowe, takie jak kompres, 
bandaż, czy gaza, środki dezynfekcyjne 
w postaci gazików lub sprayu, plastry, 
środki łagodzące stłuczenia i urazy 
w formie żelu lub chłodzącego sprayu 
oraz żel do dezynfekcji rąk. Przydatna 
w podróży jest sól fizjologiczna, którą 
wykorzystamy zarówno do przemywa-
nia oczu czy ran, jak również zakrapla-
nia nosa, czy inhalacji.

Ostatnie dwie kategorie preparatów, 
o których chciałabym przypomnieć, to 
te zapewniające ochronę przed owada-

mi oraz przeciwsłoneczną. Odpowied-
nie repelenty oraz środki łagodzące po 
ukąszeniu, jak również preparaty prze-
ciwsłoneczne z wysokim filtrem i łago-
dzące po opalaniu, to „must have” każ-
dego podróżującego. Nie zaszkodzi za-
brać także specjalnego narzędzia do 
usuwania kleszczy. Dlaczego to takie 
ważne? Prawidłowy sposób i szybkość 
usunięcia kleszcza zmniejszy ryzyko za-
każenia chorobotwórczymi drobno-
ustrojami. Dzięki zastosowaniu odpo-
wiedniego narzędzia kleszcza usuniemy 
w bezpieczny sposób bez większych 
trudności.

Odpowiednio wyposażona apteczka 
to nie jedyne, o czym powinniśmy pa-
miętać, planując wakacje. Sprawdźmy, 

gdzie znajduje się najbliższa apteka, pla-
cówka medyczna i szpital z całodobową 
opieką w miejscu naszego wypoczynku. 
Dobrze mieć także telefon do swojego 
lekarza pediatry. Przy wyjeździe za gra-
nicę nie należy zapomnieć o Karcie Eu-
ropejskiego Ubezpieczenia Zdrowotne-
go. Nie zaszkodzi również wykupić do-
datkowego ubezpieczenia.

Na koniec życzę, aby tak dobrze spa-
kowana apteczka w ogóle się nie przy-
dała – bezpiecznych wakacji!

lek. Ewelina Hanslik-Makioła
specjalista pediatra

Przychodnia Bracka Polska-Wirek
tel. 32 707-67-70

e-mail: polska-wirek@uniabracka.pl
www.uniabracka.pl

ły dłużej. Karmienie piersią zmniejsza 
ryzyko (także w późniejszym etapie ży-
cia) zachorowania dziecka na nastę-
pujące typy nowotworów: chłoniaka 
nieziarnicznego, ziarnicy złośliwej, 
białaczki limfatycznej i szpikowej, raka 
piersi w okresie przed menopauzą, 
a także pojawienia się nadwagi oraz 
otyłości, które sprzyjają rozwojowi 
chorób nowotworowych”.

Zgodnie z zaleceniami WHO, czyli 
Światowej Organizacji Zdrowia, dziec-
ko przez pierwszych sześć miesięcy 
życia powinno być karmione wyłącz-

nie piersią. Po tym okresie należy za-
cząć wzbogacać jego dietę, wprowa-
dzając po kolei inne, nowe dla malu-
cha pokarmy, jednocześnie kontynu-
ując karmienie mlekiem matki do 
ukończenia drugiego roku życia, a na-
wet dłużej – jeśli to możliwe.

Izabela Koźmińska-Życzkowska
Prezes Fundacji na rzecz

Programu Wczesnego  
Rozpoznawania Chorób  

Nowotworowych u Kobiet
Godula Hope  

w Rudzie Śląskiej

O tym, że karmienie piersią w pierwszych miesiącach życia dziecka to bezsprzecznie najlepszy, bo naturalny, sposób jego odżywiania,  
nie trzeba chyba nikogo przekonywać. Idealny skład pokarmu matki zapewnia dziecku nie tylko optymalny rozwój na etapie niemowlęctwa,  
ale ma też istotny wpływ na jego stan zdrowia w przyszłości.
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Paweł Szołtysik to 17-letni rudzianin, który spędzi najbliższy rok szkolny w amerykańskim 
liceum. Został bowiem zwycięzcą prestiżowego stypendium w ramach programu Future Leaders 
Exchange (FLEX), skierowanego do młodzieży z całej Polski. Paweł jest jednym z 38 uczniów 
spośród około 3500 aplikujących, który spędzi rok w USA.

Edukacyjny sukces 
młodego rudzianina

17-latek na co dzień jest 
uczniem Technikum Lotni-
czego ZDZ w Katowicach. 
– Natomiast podczas pro-
gramu będę chodził do 
typowego amerykańskie-
go high school, czyli odpo-
wiednika naszego, polskiego 
liceum. W USA uczniowie wy-
bierają przedmioty z listy, których 
będą uczyć się danego roku. Są tam ta-
kie przedmioty jak np. aktorstwo, historia 
USA, finanse, czy nawet polityka bądź go-
towanie. Jeszcze nie jestem pewny, co do-
kładnie wybiorę, natomiast na pewno 
spróbuje czegoś, czego bym nie doświad-
czył w polskiej szkole – zapowiada Paweł.

FLEX Program to organizowany co roku, 
w pełni finansowany przez Departament 
Stanu USA, program wymiany kulturowej 
dla uczniów szkół średnich. Finaliści z całej 
Polski mają okazję poznać amerykańską 
kulturę oraz podzielić się swoimi polskimi 
tradycjami, żyjąc przez rok w Stanach 
Zjednoczonych.

– O istnieniu programu dowiedziałem 
się dwa lata temu podczas specjalnych za-
jęć w szkole. To wtedy po raz pierwszy od-
kryłem, że istnieją tak niesamowite możli-
wości dla osób w moim wieku. Od razu 
wiedziałem, że jest to coś, czego chcę 
spróbować. Tamtego razu co prawda nie 
udało mi się przejść dalej, odpadłem 

w pierwszym etapie. Nie poddałem się 
jednak i postawiłem sobie za cel zostanie 
finalistą. Rok później, o wiele lepiej przy-
gotowany i z większym doświadczeniem, 
złożyłem ponownie aplikację. Jesienią 
2023 roku okazało się, iż przeszedłem do 
półfinałów – opowiada Paweł Szołtysik.

Rekrutacja podzielona była na dwa eta-
py. W pierwszym aplikujący za zadanie 
mieli napisać trzy eseje w języku angiel-
skim. Do drugiego etapu (półfinału) prze-
szło około 10% aplikujących i polegał on 
w pierwszej kolejności na kompletowaniu 
niezbędnych dokumentów. – Poza tymi 
formalnościami półfinalistów czekał etap 
stacjonarny. To on najbardziej wpływał na 
decyzję o przyjęciu. Odbywał się on w jed-
nym z pobliskich dużych miast. W moim 
przypadku był to Kraków. Na miejscu od-
była się rozmowa rekrutacyjna z organi-
zatorami programu, prowadzona w języ-
ku angielskim. Dodatkowo należało napi-

sać trzy kolejne eseje, na które tym razem 
miało się jedynie 45 minut oraz przepro-
wadzić zadanie grupowe razem z innymi 
aplikującymi – mówi 17-latek.

Założeniem programu FLEX jest poszu-
kiwanie ambitnych uczniów 1, 2 oraz 
3 klas szkół średnich. W ramach niego po-
krywane są koszty: podróży, zakwatero-
wania na miejscu, programu szkolnego, 
ubezpieczenia, wizy oraz miesięcznego 
stypendium na wydatki osobiste. – W od-
różnieniu od płatnych programów wy-
miany przygoda z FLEXem nie kończy się 
na powrocie do Polski. Każdy, kto z sukce-
sem ukończy program, ma możliwość do-
łączenia do tzw. FLEX Alumni Community. 
Jest to grupa osób, które chcą wykorzy-
stać swoje doświadczenia z wymiany 
w lokalnej społeczności. Organizują oni 
różnego rodzaju projekty, warsztaty lub 
też reprezentują kraj na arenie międzyna-
rodowej – mówi Paweł Szołtysik. – Oczy-
wiście pomimo korzyści takich jak popra-
wa języka czy nauka amerykańskiej kultu-
ry z pewnością, będę chciał zostać FLEX 
Alumnem i organizować ciekawe wyda-
rzenia, zachęcając innych do rozwoju 
– dodaje.

Paweł do USA wyjedzie za ok. miesiąc. 
Obecnie trwają ostatnie, niezbędne przy-
gotowania. Natomiast relację z samego 
pobytu oraz uczestnictwa w programie 
będzie można śledzić na Instagramie (in-
stagram.com/pawelszoltysik). – Na profi-
lu planuję zamieszczać swoje przeżycia, 
codzienne życie, osiągnięcia oraz specjal-
ne wydarzenia. Chcę dzielić się swoją 
przygodą z innymi oraz zachęcać osoby 
w moim wieku do rozwijania się i próbo-
wania nowych przygód. Zachęcam do ob-
serwacji oraz służę pomocę w przypadku 
pytań lub porad dotyczących aplikowania 
do programu – podkreśla młody rudzia-
nin. Warto przy tym dodać, że rekrutacja 
na następny rok do programu FLEX zaczy-
na się już 1 sierpnia.

Joanna Oreł

OBWIESZCZENIE
Prezydenta Miasta Ruda Śląska 

o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska  

w rejonie ul. Piotra Niedurnego, ul. Stalowej  
i al. Powstań Śląskich.

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i za-
gospodarowaniu przestrzennym (tekst jednolity Dz. U. z 2023 r. poz. 977, z póź-
niejszymi zmianami) zawiadamiam o podjęciu uchwały nr PR.0007.149.2024 Rady 
Miasta Ruda Śląska z dnia 20.06.2024 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska w re-
jonie ul. Piotra Niedurnego, ul. Stalowej i al. Powstań Śląskich.

Obszar objęty przystąpieniem obejmuje jednostkę urbanistyczną o symbo-
lu 12U, stanowiącą obszar składający się z działek ewidencyjnych o ozn. geod. 
444/27, 3529/2846, 3528/2846, 3527/2846, 464/27, 519/25, o łącznej powierzch-
ni ok. 7,16 h.

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu miejsco-
wego - w formie papierowej (na adres: Prezydent Miasta Ruda Śląska, pl. Jana Paw-
ła II 6, 41-709 Ruda Śląska) lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komu-
nikacji elektronicznej (ePUAP: /umrudasl/pisma, e-mail: urzad@ruda-sl.pl, adres 
skrzynki do doręczeń elektronicznych: AE: PL-20564-81389- IVCGH-19), w terminie 
do dnia 16 sierpnia 2024 r. 

Wnioski należy składać w formie określonej Rozporządzeniem Ministra Rozwoju 
i Technologii z dnia 13 listopada 2023 r., w sprawie wzoru formularza pisma doty-
czącego aktu planowania przestrzennego. Wzór formularza dostępny jest bezpo-
średnio w budynku Urzędu Miasta Ruda Śląska lub na stronie Biuletynu Informacji 
Publicznej Miasta Ruda Śląska w zakładce „Jak załatwić sprawę? (wnioski do pobra-
nia)”, w podkatalogu „AU - Sprawy budowlane, zagospodarowanie przestrzenne”: 
https://rudaslaska.bip.info.pl/plik.php?id=838357&wer=1. 

Informuję jednocześnie, że zgodnie z art. 46 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 3 paź-
dziernika 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowi-
sko (tekst jednolity Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 z późniejszymi zmianami) dla projek-
tu ww. miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Ruda Śląska 
będzie przeprowadzona strategiczna ocena oddziaływania na środowisko, na zasa-
dach określonych w art. 39 i 54 przywołanej ustawy.

Informacja dotycząca przetwarzania danych osobowych w związku z realizacją 
zadań z zakresu tworzenia aktów planowania przestrzennego.

Dane osobowe zebrane w trakcie procedur tworzenia lub zmiany aktów plani-• 
stycznych przetwarzane będą zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. a i c RODO w celu przyj-
mowania i rozpatrywania wniosków oraz uwag składanych w trakcie procedur 
uchwalania lub zmiany planu ogólnego lub miejscowych planów zagospoda-
rowania przestrzennego a także udziału w konsultacjach społecznych z nimi 
związanych. 

Zadania, o których mowa, wynikają z art. 1 ust. 3, art. 8a, art. 8b, art. 17, art. 
19 oraz art. 20 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym.

Administratorem danych osobowych jest Prezydent Miasta Ruda Śląska z sie-• 
dzibą władz w Urzędzie Miasta Ruda Śląska – plac Jana Pawła II 6, 41-709 Ruda 
Śląska. 

Administrator powołał Inspektora Ochrony Danych, do które-
go można zwracać się pod wyżej wymieniony adres pocztowy, mailowo:  
iod@ruda-sl.pl albo za pośrednictwem platformy ePUAP: /umrudasl/pisma, lub 
poprzez skrzynkę do doręczeń elektronicznych: AE: PL-20564-81389-IVCGH-19

Odbiorcami danych osobowych pozyskanych w trakcie procedur planistycz-• 
nych, wyłącznie w celu realizacji zadań jw. i na podstawie umowy powierzenia, 
mogą być: 

– projektanci aktów planistycznych,
– dostawcy usług informatycznych,
a także, w celu realizacji zadań wynikających z przepisów prawa:
– archiwum państwowe,
– podmioty świadczące usługi doręczania pism, w przypadku wymiany kore-

spondencji.

Dane przechowywane będą w okresie niezbędnym do spełnienia celu, dla któ-• 
rego zostały zebrane, a następnie, zgodnie z obowiązkiem archiwizacji doku-
mentacji – wieczyście, chyba że przepisy prawa będą stanowić inaczej.

Na zasadach określonych przepisami RODO osobom, których dane dotyczą, • 
przysługuje prawo żądania od Administratora dostępu do treści swoich da-
nych, ich sprostowania, usunięcia, ograniczenia przetwarzania i przenoszenia 
oraz wniesienia sprzeciwu wobec ich przetwarzania. W przypadku uznania, 
że przetwarzanie narusza przepisy o ochronie danych osobowych, przysługu-
je prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego – Prezesa Urzędu Ochrony 
Danych Osobowych.

Udostępnienie swojego głosu lub/i wizerunku w trakcie konsultacji społecznych • 
jest dobrowolne i tożsame z wyrażeniem zgody na przetwarzanie tych danych.

Nie podanie danych osobowych wymaganych ustawowo (imienia, nazwiska • 
i adresu zamieszkania) spowoduje pozostawienie wniosku lub uwagi bez roz-
patrzenia. 
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Tel. 607-468-787

HOROSKOP

Wróżki Jadzi

WRÓŻKA 
JADZIA

zaprasza

TAROT CYGAŃSKI
Kochłowice, ul. Łowiecka 12/1a 
tel. 607-468-787

DZIEŃ PSZCZÓŁKI MAI – Sympatyczna pszczółka Maja obchodzi dziś swoje święto. Na imprezie nie powinno 
zabraknąć Gucia i konika polnego Filipa.

IMIENINY OBCHODZĄ: Kinga, Krystyna, Krzesimir oraz Augustyn, Gleb, Kunegunda, Olga, Segolena, Wiktor, 
Wojciecha i Zyglinda.
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KRZYŻÓWKA

REKLAMA

EVA 
MINGE

AGENCJA

Stella jest właścicielką najlepszej 
agencji modelek, w której obowiąz-
ki pięknych dziewczyn wykraczają 
poza wybiegi projektantów. Agen-
cja dba o swoje podopieczne, za-
pewnia im wykształcenie i rozwój, 
aby robiły wrażenie na bogatych 
i wpływowych biznesmenach ni-
czym gejsze. Kobiety do towarzy-
stwa, luksusowe imprezy oraz aran-
żowane małżeństwa – to utajone 
życie w cieniu wielkich pieniędzy. 
Droga Stelli do najwyższej pozycji 
na rynku była ciężka i wyprała ją 
z uczuć i emocji. Gdy znika Angela, 
podopieczna, z którą Stellę łączą 
specjalne relacje, na jaw wychodzą 
niewygodne fakty, a imperium Stel-
li zaczyna się chwiać w posadach.

Co tak naprawdę się wydarzyło? 
Czy najbliższa Stelli wychowanka 
zdradziła ją? A może przyczyna kło-
potów tkwi w przeszłości właściciel-
ki agencji? Jakie sekrety skrywała 
Stella przez całe życie? Czy dane jej 
będzie posmakować zemsty?

 POLECAMY

Baran – Pochwal się swoimi 
umiejętnościami. Przecież 
jesteś świetny.
Byk – Los Ci sprzyja. Twoje 
projekty zyskają uznanie 
zwierzchników.
Bliźnięta – W najbliższym 
czasie zwolnij i zadbaj o sie-
bie.
Rak – Miej oczy szeroko 
otwarte, by nie przegapić 
tego, co najważniejsze.
Lew – To dobry moment na 
ważne rozmowy i rodzinne 
spotkania.
Panna – Partner proponuje 
Ci wyjazd na urlop. Nie wa-
haj się.
Waga – Nie rób niczego na 
przekór sobie. Nie patrz na 
innych.
Skorpion – Podejmij trudną 
decyzję, a zobaczysz, że nie 
pożałujesz.
Strzelec – Dobry moment, 
żeby wreszcie zwolnić i po-
zwolić sobie na relaks.
Koziorożec – Życie masz tyl-
ko jedno, więc korzystaj 
z niego, jak tylko się da.
Wodnik – Może warto wy-
brać się z bliską osobą 
w krótką podróż?
Ryby – Odważnie stawiaj 
granice i nie daj się wykorzy-
stywać.

Tel. 515-593-713  www.magdalenaruda.pl

urodzinowe i rodzinne• 
noworodkowe, niemowlęce• 
a także po vouchery • 
prezentowe.

ZAPRASZAM 

NA SESJE!

POZIOMO: 1 – szatan, 5 – ujma, szko-
da, 8 – ozdoba tałesu, 9 – imię męskie, 
11 – afrykańska małpiatka, 12 – strofa 
ośmiowierszowa, 15 – galon, wypustka, 
17 – uroda, 20 – mitologia grecka – wy-
spa Odyseusza, 21 – podkasany taniec, 
24 – jujuba, 25 – hałastra, horda, 
28 – rodzaj nadwozia samochodu, 
25 – fuksja, 32 – gigant, mocarz, 
33 – okres walk w Rosji, doprowadzają-
cy na tron Mikołaja Romanowa, 36 – mu-
zyka – bardzo powolne tempo, 39 – mię-
so z przedniej tuszy wołowej lub cielę-
cej, 42 – kruszący materiał wybuchowy, 
43 – podstawowy język programowania, 
45 – suwak, 46 – włókno poliamidowe 
na pończochy, 47 – peruka używana 
przez aktorów w starożytnej Grecji. 

PIONOWO: 1 – wysunięta w morze 
część lądu, 2 – wulkan w Japonii, 3 – ra-
dula, 4 – z Warsem w legendzie, 5 – le-
genda skandynawska, 6 – zaleta, 7 – leń, 
wałkoń, 10 – gatunek pająka wodnego, 
13 – chińska dynas� a cesarska, 14 – da-
szek na przystanku, 16 – imię z „chaty za 
wsią”, 17 – panamski lub sueski, 
18 – imię męskie, 19 – kotew, 21 – czło-
nek najniższej kasty w Indiach, 
22 – krewniak strusia, 23 – sole lub estry 
kwasu azotowego, 26 – mówca, orator, 
27 – chwat, zuch, 30 – imię żeńskie, 
31 – litera alfabetu greckiego, 34 – na-
rzut cenowy, 34 – potrawa z surowego 
mięsa, 37 – przeciwieństwo zła, 
38 – część obuwia, 41 – w powietrzu 
mniej niż azotu, 41 – zamek do drzwi, 
44 – szpeci deskę. 

Książkę ,,Barbarzyńcy z lodowej pla-
nety” Ruby Dixon otrzyma jedna osoba 
spośród tych, które nadeślą na adres re-
dakcji (Ruda Śląska, ul. Karola Goduli 36) 
lub e-mailem (biuro@wiadomoscirudz-
kie.pl) hasło, które jest rozwiązaniem 
krzyżówki. Na rozwiązania czekamy do 
10 dni od daty zamieszczenia krzyżówki. 

Po odbiór książki pt. ,,Zima naszej gory-
czy” Johna Steinbecka z „WR 25” zapra-
szamy do redakcji Ewę Knapczyk (do 
dwóch tygodni od daty ukazania się roz-
wiązania, po wcześniejszym umówieniu 
telefonicznym pod nr tel. 32 248-60-97). 
Prawidłowe hasło brzmi: ,,Starość obraz 
młodości”.

1

1 2

2

3

3 4 5

6 7

6 7

4

8

 8

9 10

5

11

 

12 13 14

14 12

15 16

9

17

11

18 19

20

10

21 22 23 24

25

13

26 27

28 29 30

 

31

32

15

33 34 35 36 37

17

38

39 40 41

20

42 43 44

16

19

45

18

46 47



WYCIĄG Z OGŁOSZENIA O PRZETARGU

Prezydent Miasta ruda Śląska

ogłasza pierwszy ustny przetarg nieograniczony na sprzedaż nieruchomości gruntowych położonych w rudzie Śląskiej-Bielszowicach 
w rejonie ulicy słonecznej z przeznaczeniem pod zabudowę zgodną z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowania prze-

strzennego miasta ruda Śląska

lp.
Położenie 

nieruchomości
(ulica)

Oznaczenie nieruchomości wg księgi 
wieczystej oraz katastru nieruchomości Powierzchnia

nierucho-
mości
(m2)

Przeznaczenie
i sposób

zagospodarowania
nieruchomości

Cena
wywoławcza

nierucho-
mości

netto (zł)

Wadium
Postąpienie
minimalne

(zł)
nr księgi

wieczystej
nr

obrębu
nr

działki

1. ul. słoneczna Gl1s/00006372/8 5 6.1336/29 1578

46MN – teren 
zabudowy 

mieszkaniowej 
jednorodzinnej

390.000,00

19.500,00

3.900,00

2. ul. słoneczna Gl1s/00012192/7 5 6.1337/882 1275

46MN – teren 
zabudowy 

mieszkaniowej 
jednorodzinnej,

71KDD – teren drogi 
publicznej klasy 

,,dojazdowa”

315.000,00

15.800,00

3.150,00

Przetarg odbędzie się w dniu 30.08.2024 r. o godz. 11.00 w sali 213 Urzędu Miasta Ruda Śląska, plac Jana Pawła II 6.
W przetargu mogą uczestniczyć osoby fizyczne i prawne, które zapoznają się z pełną treścią ogłoszenia (zamieszczoną na tablicy ogłoszeń w bu-

dynku urzędu Miasta ruda Śląska i na portalu miejskim www.rudaslaska.bip.info.pl) i w terminie do dnia 23.08.2024 r. dokonają wpłaty wadium 
w wysokości:

– podanej powyżej, z dopiskiem „wadium – ul. słoneczna, działka nr ….” przelewem na rachunek bankowy: nr 71 1050 1214 1000 0010 0109 0628 
inG Bank Śląski katowice O/ruda Śląska, urząd Miasta ruda Śląska (za datę  zapłaty  przyjmuje  się  dzień  wpływu  środków  pieniężnych  na rachu-
nek  urzędu Miasta ruda Śląska) oraz przed otwarciem przetargu przedłożą komisji Przetargowej wymagane dokumenty i oświadczenia. zastrzega się 
prawo do odwołania przetargu z uzasadnionej przyczyny.

Ceny nieruchomości ustalone na przetargu zostaną powiększone o należny podatek od towarów i usług.

informacji na temat przetargu udziela Wydział Gospodarki nieruchomościami (pokój 223), tel. 32 244-90-00 wew. 2230.
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Kończą się zapisy do Rudzkiego 
Półmaratonu Industrialnego 

august Jakubik koordynuje przygotowania 
do rudzkiego Półmaratonu industrialnego. 

Po czterech latach przerwy do kalen-
darza imprez sportowych wraca rudzki 
Półmaraton industrialny, który odbędzie 
się 10 sierpnia. do 26 lipca zawodniczki 
i zawodnicy mogą zapisywać się do bie-
gu głównego, biegu na 10 km i rywaliza-
cji nordic walking. start i metę zaplano-
wano na stadionie lekkoatletycznym 
przy ulicy Czarnoleśnej w nowym Byto-
miu. 

W związku ze zbliżającym się za-
mknięciem list startowych zapytaliśmy 
augusta Jakubika, współorganizatora 
półmaratonu, jak przebiegają zapisy i ilu 
zawodników możemy się spodziewać. 
– Ponowne pojawienie się na rynku za-
wsze budzi obawy, jak ten fakt zostanie 
przyjęty przez środowisko, do którego 
jest adresowane wydarzenie. Z tego po-
wodu planowaliśmy start 500 osób. Na 
trzy tygodnie przed zawodami mieliśmy 
na liście ponad 500 osób, więc już mamy 
pierwszy sukces. Wśród zgłoszonych 
osób są uczestnicy z całej Polski, jak 
również z państw ościennych, jak Słowa-
cja, Czechy, Niemcy czy Anglia – wylicza 
august Jakubik.

dla zastanawiających się, czy warto 
spróbować sił, warto wymienić najważ-
niejsze zabytki industrialne, które znaj-
dą się na trasie biegu. Charakter wyda-
rzenia sprawia, że uczestnicy będą mijać 
po drodze między innymi dworzec 
w Chebziu, osiedle karmańskie i kau-
fhaus z najstarszym domem handlowym 
w Polsce, a także Wielki Piec Huty ,,Po-

LeKKa atLetyKa

Złoto Bartłomieja  
Adamczyka w sztafecie!

Maria Puławska i Bartłomiej adamczyk, 
przedstawiciele tl Pogoni ruda Śląska 
i podopieczni trenera Piotra Prencla, wy-
stąpili podczas mistrzostw europy u18. 
zawody te odbyły się w dniach 18-21 lipca 
w Bańskiej Bystrzycy. 

Przed rywalizacją sztafet w biegu na 
400 m do rywalizacji stanął adamczyk. 
W biegu eliminacyjnym z czasem 48.42 za-
jął czwarte miejsce, co dało mu przepust-
kę do półfinału. W nim pobiegł w tempie 
48.24 – lepiej niż w eliminacjach, ale nie-
mal pół sekundy wolniej niż w ustanowio-
nym w lublinie na początku lipca rekordzie 
życiowym. Finalnie zawodnik Pogoni nie 
dostał się do finału i zajął dwunaste miej-
sce w europie. złoto natomiast zdobył sta-
nisław strzelecki, z którym adamczyk już 
w tym roku rywalizował – m.in. w lublinie 
podczas MP u18, w których strzelecki na 
400 m był pierwszy, a zawodnik tl Pogoni 
drugi. 

Ponadto w biegu na 100 m wystartowa-
ła Maria Puławska. Brązowa medalistka 
mistrzostw Polski u18 z lublina zakończyła 
jednak rywalizację na rundzie eliminacyj-
nej – w swoim biegu uzyskała czas 12.20 
i zajęła szóste miejsce, co finalnie przeło-
żyło się na 29. lokatę w mistrzostwach eu-
ropy. 

Po indywidualnych zmaganiach przy-
szedł czas na rywalizację sztafet szwedz-
kich, tj. na dystansach 100-200-300-400 m 
dla poszczególnego członka sztafety. Pano-
wie z Bartłomiejem adamczykiem w skła-
dzie na czwartej zmianie pobiegli elimina-
cje w czasie 1:55.39, zajmując trzecie miej-
sce w swoim biegu. W ten sposób zakwali-
fikowali się do finału, w którym adamczyk 
pobiegł jako trzeci wraz z nikodemem dy-
mińskim (Bkl Bełchatów), Jakubem Fo-
remnym (Mks Bolesłavia Bolesławiec) 
i stanisławem strzeleckim (Bolesłavia). 
Choć Polacy nie byli faworytami, to  
m.in. dzięki szarży adamczyka wypraco-
wali sobie szansę i mogli atakować miejsca 
medalowe. Ostatnią świetną zmianę dał 
strzelecki, który na ostatnim wirażu minął 
niemca Milan stadlera i Brytyjczyka  
Harry’ego Bradleya, a na prostej przed me-
tą prześcignął Włocha daniele salemiego 
i zdobył dla naszego kraju złoty medal mi-
strzostw europy. 

W sumie Polacy na Me na słowacji zdo-
byli osiem medali – 4 złote, 3, srebrne  
i 1 brązowy, dzięki czemu w klasyfikacji 
łącznej zajęli drugie miejsce, tuż za Wło-
chami. W Bańskiej Bystrzycy wystąpiło  
68 młodych zawodniczek i zawodników  
z naszego kraju.   DK

kój”. – Rudzki Półmaraton Industrialny 
to największa masowa impreza sporto-
wa w naszym mieście. Głównym wyróż-
nikiem imprezy jest jej godzina startu 
(bieg rozpocznie się o godz. 21 – przyp. 
red.) oraz charakter trasy. Zawody te na 
przestrzeni lat zdecydowanie przyczyniły 
się do zwiększenia aktywności fizycznej 
wśród mieszkańców Rudy Śląskiej, jak 
również całego regionu. Są również do-
brym ambasadorem naszego miasta, 
pokazującym, że w Rudzie Śląskiej moż-
na rodzinnie spędzać czas na sportowo. 
Zapraszamy do jeszcze liczniejszego 
udziału rudzian, a tych, co nie wystartu-
ją, do głośnego dopingu na całej trasie 
i stadionie przy ulicy Czarnoleśnej – tak 
o rozpoczętej 9 lat temu inicjatywie mó-
wi jej dyrektor. 

Jeżeli ktoś nie czuje się na siłach, aby 
pokonać całą trasę półmaratonu (ok.  
21 km, trasa posiada aktualny atest 
Pzla), organizatorzy przygotowali alter-
natywne rozwiązania – bieg na 10 km 
oraz marsz nordic walking, również na 
dystansie 10 km. – W Rudzie Śląskiej 
konkurencja nordic walking ma wielu 
zwolenników, dlatego chcemy stworzyć 
mieszkańcom naszego miasta możliwość 
startu u siebie. Jednocześnie trasa biegu 
na 10 km pokrywa się z trasą półmara-
tonu i również posiada atest PZLA – wy-
jaśnia august Jakubik. 

Organizatorem biegu jest klub rekre-
acyjno-sportowy tkkF „Jastrząb” ruda 
Śląska oraz MOsir ruda Śląska. nad 

przygotowaniami do imprezy, poza oczy-
wiście augustem Jakubikiem, czuwają 
również m.in. Wydział kultury Fizycznej 
uM, Wydział kultury, komunikacji spo-
łecznej i Promocji Miasta uM oraz Wy-
dział dróg i Mostów uM. Wydarzenie 
odbędzie się pod honorowym patrona-
tem prezydenta miasta. – Przy opraco-
waniu trasy dużą pomoc otrzymałem ze 
strony naszej policji i straży miejskiej 
– wszystkim bardzo dziękuję za to, co już 
do tej pory zrobili, by nasza impreza była 
właściwą wizytówką Rudy Śląskiej 
– podkreśla Jakubik. 

Tekst i foto: DK

Łucznictwo

Powołane do kadry

dwie zawodniczki uks-u Grot ruda Ślą-
ska, Magdalena Górska i natalia lepa, zo-
stały powołane do kadry narodowej w łucz-
nictwie klasycznym. 

Magdalena Górska otrzymała powoła-
nie do kadry kadetek. z ostatnich sukce-
sów tej zawodniczki warto wymienić trze-
cie miejsce podczas Pucharu Polski 
w Prudniku na początku czerwca, czy ze-
szłoroczny brązowy medal Mistrzostw Pol-
ski zrzeszenia lzs.

natalia lepa natomiast będzie częścią 
reprezentacji juniorek – nie pierwszy raz 

w swojej karierze. zawodniczka ta w dniach 
4-7 lipca wystąpiła w ii rundzie Pucharu 
Polski seniorów i juniorów jako jedyna re-
prezentantka uks-u Grot. W kwalifikacjach 
w kategorii seniorek zajęła 18. miejsce, ale 
zmagania w rundzie finałowej zakończyła 
już na 1/16 finału, ulegając Martynie Wie-
czorek z uks-u Piątka zgierz. W rankingu 
pucharu natalia zajmuje obecnie 11. miej-
sce. natomiast w rywalizacji juniorek zaję-
ła szóste miejsce, a w rankingu pucharu 
w tej kategorii wiekowej jest siódma. 
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Obie zawodniczki uks-u Grot rywalizują w łukach klasycznych 
– z lewej Magdalena Górska, z prawej natalia lepa.

OGŁOszenie



Zadbaj o to, aby wakacyjna  
podróż była bezpieczna

Udane wakacje to 
bezpieczne wakacje. 
Podstawą tego jest 
sprawny dojazd do miejsca 
wypoczynku. W zadbaniu 
o to pomogą specjaliści 
Okręgowej Stacji Kontroli 
Pojazdów OMEGA, która 
działa w Goduli. Sprawdzą 
nasz samochód przed 
wyjazdem w ramach 
przeglądu technicznego 
oraz doradzą, jak 
przygotować się do 
wyruszenia w trasę. Oto 
poradnik stworzony przez 
naszych fachowców.

www.auto-bud.com.pl

Omega Okręgowa Stacja Kontroli Pojazdów
Ruda Śląska | Godula | róg ul. Joanny i Starej | tel. 32 725-58-88 

czynny: pn.-pt. 7.00-20.00, sob. 8.00-14.00

Co sprawdzić w samoChodzie 
przed urlopem?

Zanim jednak dotrzesz swoim autem na 
miejsce, możesz zestresować się podczas 
przygotowywania samochodu do wyjazdu. 
Hamulce w samochodzie będą poddane 
szczególnemu obciążeniu ze względu na 
większą masę pojazdu, dużą prędkość jaz-
dy, upał lub długotrwałą jazdę w górach. 
Aby Twoje auto nie uległo awarii po dro-
dze, warto zwrócić uwagę na kilka spraw.

Dopasuj ciśnienie w oponach do zwięk-• 
szonej masy załadowanego samocho-

du. Zwiększy to bezpieczeństwo jazdy, 
obniży zużycie paliwa i zmniejszy zuży-
cie opon. Zalecane wartości ciśnienia 
znajdują się w instrukcji obsługi samo-
chodu, po wewnętrznej stronie klapki 
wlewu paliwa lub na wnęce drzwio-
wej.
Nie przekraczaj dopuszczalnej masy • 
całkowitej podanej w dowodzie reje-
stracyjnym pojazdu.
Sprawdź stan podnośnika, podstawo-• 
wych podręcznych narzędzi, trójkąta 
ostrzegawczego i apteczki. Uzupełnij 
braki w razie potrzeb.
Uzupełnij zbiornik płynu do spryskiwa-• 
czy.
Sprawdź poziom oleju w silniku i uzu-• 
pełnij w razie potrzeby.

Jak zapakować bagaże?
Czy wiesz, że przy gwałtownym hamo-

waniu lub zderzeniu podczas wypadku po-
wstają ogromne siły? Są one często przy-
czyną ciężkich urazów, gdyż nieprzymoco-
wane przedmioty w wyniku bezwładności 
uderzają z ogromną siłą w pasażerów. Aby 
tego nie doszło, należy skorzystać z kilku 
prostych porad.

JesTeŚ NiezadowoloNY z NaszYCh usŁug?  

poiNFormuJ Nas – tel. 500-097-840 

e-mail: omega-trans@gazeta.pl

Najcięższy bagaż umieść najniżej w ba-• 
gażniku, przy samym oparciu tylnych 
siedzeń.
Nie umieszczaj bagaży ponad oparcia-• 
mi w bagażniku kombi i vanów, gdy nie 
ma sztywnej przegrody.
Unikaj pustych przestrzeni i podczas • 
pakowania umieszczaj przedmioty bli-
sko siebie.
Przytwierdź bagaż lub zastosuj siatkę • 
antypoślizgową.
Upewnij się, że kierowca ma dobrą wi-• 
doczność w każdym kierunku.
Trójkąt ostrzegawczy i apteczka muszą • 
być łatwo dostępne.

Co JesT ważNe przY przewozie  
bagażu Na daChu  

lub z TYŁu samoChodu?
Długie wakacje, mały bagażnik – jeśli 

nie starcza miejsca w samochodzie, to 
można zamontować dodatkowy box na 
dachu lub bagażnik z tyłu pojazdu. Nie 
można jednak zapominać o odpowiednim 
zabezpieczeniu bagażu, aby nie utracić go 
podczas podróży. Należy przestrzegać po-
niższych wskazówek:

Nie należy przekraczać maksymalnego • 
dopuszczalnego obciążenia dachu.
Nie należy przekraczać dopuszczalnej • 
ładowności trawersy i relingów.
W boksie dachowym pakuj najlżejszy • 
bagaż.
Pamiętaj, że dodatkowe obciążenie na • 
dachu zwiększy wysokość środka cięż-
kości pojazdu i wpłynie na jego prowa-
dzenie.
Jeśli dodatkowy bagażnik tylny zasłania • 
światła tylne, to musi posiadać własne.
Podczas podróży regularnie sprawdzaj, • 
czy bagaż zewnętrzny jest prawidłowo 
zabezpieczony.

Na Co zwróCić uwagę  
przY holowaNiu przYCzepY  

kempiNgoweJ?
Gdy bierzesz ze sobą przyczepę kempin-

gową, możesz być niezależny i rozbić obóz 
tam, gdzie tylko zechcesz. Dodatkowo nie 
tylko skorzystasz z komfortowych udogod-
nień, ale i będziesz miał miejsce na dodat-
kowy bagaż. Aby mieć pewność, że bez-
piecznie dotrzesz do celu, przestrzegaj 
poniższych wskazówek:

W miarę możliwości przypnij bagaże • 
pasami lub użyj mat antypoślizgowych.

Ciężkie przedmioty umieszczaj na środ-• 
ku, ponad osią, aby zapewnić trzyma-
nie się przyczepy drogi i ułatwić hamo-
wanie.
Jedź tak ostrożnie, jak to możliwe, • 
uwzględniając dłuższą drogę hamowa-
nia i obniżone przyspieszenie.
Jeśli przyczepa ślizga się lub ucieka na • 
bok, powoli zdejmij nogę z gazu i sta-
raj się utrzymać tor jazdy zespołu po-
jazdu, ostrożnie kontrując kierowni-
cą.

kiedY NaJlepieJ wYruszYć  
w drogę?

Nie wystarczy uwzględnić sytuacji na 
drogach. Istotna jest też krzywa wydajno-
ści, reprezentująca poziom koncentracji 
i zmęczenia kierowcy.

Czy wiesz, że większość ludzi ma najlep-
szy poziom koncentracji z rana, pomiędzy 
godziną 8 a południem, oraz późnym po-
południem, od 16 do 19? Koncentracja 
spada wczesnym popołudniem pomiędzy 
14 a 16 oraz po północy. Dlatego zalecamy 
wyruszanie w daleką drogę tak wcześnie, 
jak to możliwe i zaplanowanie długiej 
przerwy około godziny 14. Nie zawsze war-
to zaczynać podróż po południu, ponieważ 
koncentracja i widoczność jest wtedy gor-
sza.

Co NależY sprawdzić  
przed wYruszeNiem w drogę?
Podczas planowania podróży łatwo za-

pomnieć o istotnych szczegółach. Dlatego 
przed wyruszeniem w drogę zalecamy 
sprawdzić kilka rzeczy:

Czy bagaż jest odpowiednio zabezpie-• 
czony?

Czy zagłówki kierowcy i pasażerów są • 
na odpowiedniej wysokości?
Czy foteliki dziecięce są zabezpieczone • 
i czy każdy ma zapięty pas?
Czy wziąłeś ze sobą wszystkie doku-• 
menty (paszporty, wizy, prawo jazdy, 
dokumenty podróżne, leki, ubezpie-
czenie zdrowotne, gotówka, karta kre-
dytowa)?
Czy znasz przepisy ruchu drogowego • 
w innych państwach (maksymalna 
prędkość, obowiązkowa jazda na świa-
tłach w ciągu dnia, kamizelka ochron-
na, opłaty na drogach i w tunelach)?

Jak CzęsTo NależY robić  
przerwY w Czasie drogi?

To, jak długo możesz siedzieć za kierow-
nicą, zależy przede wszystkim od częstotli-
wości przerw i sposobu ich odbywania. Im 
dłużej jedziesz bez przerwy, tym wolniej-
sze są twoje reakcje i większe ryzyko wy-
padku.

Zrób sobie pierwszą przerwę po • 
3-4 godzinach i odetchnij wtedy świe-
żym powietrzem.
Zatrzymuj się częściej, jeśli podróżu-• 
jesz z dziećmi.
Twoja koncentracja odnotowuje wy-• 
raźny spadek pomiędzy godziną 14 
a 16. Dlatego zaplanuj co najmniej  
30-minutową przerwę w tym okresie.
Unikaj ciężkiego jedzenia. Spożywanie • 
mniejszych, a częstszych posiłków 
w ciągu dnia zapobiega zmęczeniu.
Uważaj na oznaki zmęczenia: podkrą-• 
żone oczy, ciągłe ziewanie i spowol-
nienie reakcji są oznakami bardzo nie-
bezpiecznego przysypiania.
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